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Se vedno neuspešen razgovor med predstavniki vladne večine

Številni znaki o zaostritvi spora 
glede rešitve vprašanja Federconsorzi
Prihodnji teden v poslanski zbornici odobritev petletnega gospodarskega na
črta -Zakonskipredlog o financiranju reorganizacije ladjedelske industrije

RIM, 9. — Sestanek «na vrhu« vladne večine se je danes 
zavlekel'do poldne in se je nato nadaljeval tudi popoldne, ven
dar brez konkretnega zaključka. Nenni je po sestanku izjavil, 
da so za danes končali in da se bodo jutri ponovno sestali, kar 
®ta potrdila tudi Tanassi in La Malfa, ki sta izrazila upanje, da 
“°do jutri razgovor uspešno zaključili.

Zanimivo Je, da Je prišlo do po
novne prekinitve razgovorov, če- 
Pjav so med dopoldanskim krat- 

premorom bili prisotni mne
nja, da se bodo zaključili že danes 
‘0 da bodo danes tudi objavili u- 
r&dno sporočilo. Prekinitev bi dala 
®oditi, da je prišlo glede nekate
ro vprašanj do trenja, kar priha- 
j* do izraza tudi s previdnejšimi 
glavami, ki so obarvane samo s 
*Plošnim optimizmom. O tem tudi 
Pbča nekoliko čuden postopek raz
govorov, saj so se med zasedanjem 
Odstranili Nenni, De Martino in 
fe/ri (vsi iz vrst PSI), ki so se 
jočeno razgovarjali brez prisotno- 
stl predstavnikov PSDI.

Po drugi plati pa je značilno, da 
je takoj po prekinitvi sestanka 

J® «vrhu» pričelo zasedanje tajni- 
stva psi-PSDI, kjer so bili prisot- 
“i tudi poslanca Renato Colombo 
jj) Averradi ter prof. Rossi Doria, 
f1 so poročali o poteku razgovo- 
r0v z demokristjanskimi strokov

njaki za kmetijstvo pri ministru za 
kmetijstvo Restivu. Tudi te seje ni
so dokončali, ker so morali poslan
ci v zbornico, da prisostvujejo gla
sovanju o petletnem gospodarskem 
načrtu in so se samo dogovorili, 
da se bodo ponovno sestali jutri 
zjutraj, ko bo Averardi pripravil
poročilo in ko bo tajništvo raz
pravljalo o Federconsorzi še pred 
zasedanjem na «vrhu».

Iz teh fragmentarnih vesti po 
vsej verjetnosti izhaja, da je bi
stveno in tudi najbolj sporno vpra, 
šanje prav demokratizacija Feder- 
consorzi in da je verjetno glede
te zapletene zadeve tudi prišlo do 
napetega ozračja med socialisti in 
demokristjani. Prav gotovo gre tu
di za druga vprašanja, glede kate
rih listi objavljajo razne podrob
nosti. Vendar pa gre po vsej ver
jetnosti bolj za ugibanja kot za 
odraz dejanske razprave, pa čeprav 
so tudi pri ugibanjih številne stva-

ŽENEVSKA KONFERENCA

Pojasnila strokovnjakov 
o jedrskih eksplozijah

Jedrsko orožje se lahko izdeluje 
tudi brez poizkusov ■ Stališče Indije

ŽENEVA, 9. — Danes je na raz- 
“fožitveni konferenci v Ženevi naj- 
Pfej govoril nigerijski delegat Sule 
Kolo. Poudaril je važnost sporazu
ma proti širjenju jedrskega orožja 
ln je dejal, da želi nigerijska vlada 
Odpisati pogodbo, ki naj odstrani 
Uevarnost tega širjenja. Pri tem je 
“odal, da mora pogodba biti jam- 
5tvo proti morebitnemu izsiljevanju 
jedrskih držav, odpreti mora pot 
dfugim razorožitvenim sporazumom.
Predvsem pa sporazumu o prekinit- 
'P vseh jedrskih poskusov.

Kolo je izjavil, da bi moral spo- 
‘®zum o neširjenju jedrskega orož- 
ja biti glavni smoter sedanjega za
jedanja. Vendar pa obveznosti ne 
jkiejo pasti izključno na nejedrske 
r^ave. Potrebno je ustvariti ozrač
ji zaupanja med vsemi državami s 
Popravo pogodbe, ki naj ne vsebu- 
[5 diskriminacijskih določb ali ta- 
**b določb, ki bi ovirale tehnološki 
Jazvoj. Vse države, jedrske in ne
jedrske, pa bi morale sprejeti si- 
stem nadzorstva.
, Kanadski delegat je predlagal, naj 
m Povabili na razpravo 12 strokov
njakov, ki se sedaj posvetujejo v

DANES
Sestanek «na vrhu* med vladni- 

P1 strankami je bil tudi danes 
3te*uspešen. Vse ka<e, da so se 
I °Kovorili glede nekaterih vprašanj 
i Predvsem, da so sklenili podalj- 

rok za volitve v deželne svete 
1969. leto, kar pomeni dejansko 

?°daljjsanje ustanovitve dežel za 
„|?bro iet0 in v bistvu prepustitev 
“ločitve parlamentu v novi poslov.

dobi Glede drugih perečih vpra- 
j*Oj pa je položaj še vedno ime- 
1*0 in so verjetno točne vesti, da 
S Prišlo do nekake zamenjave: so- 
^»sti so popustili demokristja- 
'°>n glede državnih otroških vrt- 
t?v- demokristjani pa socialistom 
s ’'de reforme bolnišnic. 
Mr'edvomno pa se spor zaostruje 
I‘čde Federconsorzi, o čemer pri- 

številni znaki in med njimi 
£f®dvsem, da včeraj niso prišli do 
j*ključkov, da so sestanek odložili, 
•? so prav tako odložili sestanek 
'r«kovnjakov obeh strank in da 

J® je sestalo tajništvo PSU, ki bo 
s, vprašanju danes še pred se- 
„hkom na «vrhu» ponovno raz
bijalo.

l v okviru ženevske razorožitvene 
w,hference je bil včeraj napoveda- 
1 sestanek' strokovnjakov, ki so 
t* razna vprašanja odgovorili, da 
Jfdhološko razvita država teoretič
ni lahko izdeluje jedrsko orožje 
(J6® poskusov; izjavili so tudi, da 
e?e«I vojaškimi in nevojaškimi 
•Implozijami ni nobene razlike, ker 
v tudi slednje lahko uporabljajo 
L,.vojaške namene. Sestanek je za- 
C™wl kanadski general Burns, ki 
h* dejal. da bi morala pogodba 
Sljtl širjenju jedrskega orožja slo. 

predvsem na vzajemnem za-
biu-i..'®eraj so v ZDA uradno sporo-

Ženevi o vojaških, političnih, gospo
darskih in socialnih posledicah je
drskega orožja in njegove uporabe 
v primeru vojne. Sporazumeli so se, 
da se bodo delegati privatno sesta
li s strokovnjaki.

Sestanek s strokovnjaki je bil po
poldne. Predstavnika Indije in Bra
zilije sta vprašala, ali je mogoče 
izdelovati jedrsko orožje brez poiz
kusov. Strokovnjaki so odgovorili, 
da tehnološko razvita država teore
tično lahko izdeluje jedrsko orožje 
brez poizkusov, toda z vojaškega vi
dika so poskusi potrebni, da se spo
zna dejanska vrednost orožja. Gle
de razlike med vojaškimi eksplozi
jami in eksplozijami za miroljubne 
namene so strokovnjaki izjavili, da 
ni nobene razlike, kajti miroljubna 
eksplozija se lahko uporabi tudi v 
vojaške namene.

Sicer pa so strokovnjaki mnenja 
da miroljubne eksplozije niso na 
sedanji stopnji znanosti ekonomič
ne. V daljni prihodnosti se bodo 
nedvomno eksplozije lahko uporab
ljale za iskanje ležišč plina in pe
troleja, za kopanje kanalov, pre
usmerjanje rek, za odstranjevanje 
gora ali drugih ovir. Po mnenju ne
katerih strokovnjakov se šibke pod
zemeljske eksplozije dajo težko 
nadzorovati. Da bo gotovo, da se 
pogodba ne krši, bi torej bilo po
trebno nadzorstvo na kraju samem

Sestanek se je zaključil z izja 
vami generala Brunsa, ki je dejal 
da bi morala pogodba proti šlrje 
nju jedrskega orožja sloneti pred
vsem na vzajemnem zaupanju in 
težiti za tem, da se odstrani nevar
nosti širjenja jedrskega orožja.

Glavni indijski časopisi objavlja, 
jo danes noto, ki obrazložuje indij
sko stališče do morebitne pogodbe 
proti širjenju jedrskega orožja. No
ta poudarja, da je vprašanje nešir
jenja jedrskega orožja nedvomno 
najvažnejše zunanjepolitično vpra
šanje, s katerim bo imela vlada 
opravka v prihodnjih tednih. Indij
ska vlada odločno ostaja pri svo
jem stališču, da ne bo izdelovala 
jedrskega orožja, vendar pa bo mo
rala upoštevati naraščajoči odpor 
indijskega javnega mnenja proti te
mu, da se vlada odpove svoji svo
bodi izbire s podpisom pogodbe, 
katere načrt, čeprav ni bil še urad
no sporočen indijski vladi, se zdi, 
da vsebuje določbe, ki so povsem 
nesprejemljive za Indijo.

ri nedvomno utemeljene.
Tako ni dvoma, da so socialisti 

delno popustili glede otroških vrt
cev, saj je bil danes predložen za
konski načrt, ki sprejema demo- 
kristjanske teze glede dveh bistve
nih vprašanj: 1. v vrtcih bodo za
poslene samo ženske, 2. pomoči 
bodo še nadalje deležni tudi zaseb
ni vrtci, ki so v veliki večini v 
rokah nun in cerkve na splošno.

Glede Federconsorzi pa Je oil da. 
nes napovedan zadnji in tudi za
ključni sestanek na ministrstvu za 
kmetijstvo, ki pa se, kot vsi ostali 
sestanki, ni zaključil in se bodo 
strokovnjaki ponovno sestali, ko 
ase bo to zdelo potrebno ministru 
za kmetijstvo)). Tudi to je nedvo
men znak notranjih sporov.

Po drugi plati pa je predsednik 
zveze neposrednih obdelovalcev 
zemlje posl. Bonom! prešel v na
pad. in Je danes na tiskovni kon
ferenci potegnil iz ropotarnice sta
ri antikomunizem, s katerim ni to
liko grozil komunistom kot »nji
hovim zaveznikom« (in za njega so 
«zavezniki» že ACLI in levica KD), 
ki na «veliko zahtevajo spremem
bo zakona« o volitvah v bolniško 
blagajno. V uvodu je Bonomi de
jal, da predstavljajo volitve za bol
niške blagajne teren prodiranja ko
munistov na vas in da jim to do 
sedaj ni uspelo, ker je njegova or
ganizacija prejela okrog 90 odstot
kov glasov ter od do sedaj izve
denih volitev ima v 1716 občinah 
v rokah 1.696 svetov, 14 jih ima 
kmečka zveza in 6 druge liste. V 
tej zvezi je Bonomi zanikal, da bi 
ta rezultat bil posledica raznih po
tvorb, ponarejanja potrdil in dru
gih stalnih kršitev zakona, ki daje 
samo večinski listi možnost zastop
stva. Bonomi je ob zaključku tudi 
odločno zavrnil predloge, da bi v 
upravnih svetih blagajn bili prisot
ni predstavniki manjšine, kot za
hteva demokratični ustroj, češ da 
med izbiro «med manjšinami in an
tikomunizmom« on vedno izbere 
((antikomunizem«. Zanimivo pa je 
dejstvo, da Bonomi niti ni omenil 
odkupov in velikih dolgov Feder
consorzi.

V poslanski zbornici se je nada
ljevala razprava o petletnem gospo
darskem načrtu in so odobrili po
glavja od 18 do vključno 21, ki se 
nanašajo na industrijo, kmetijstvo, 
turizem in politiko izmenjave. Mo
rajo še odobriti 22. poglavje, ki se 
nanaša na financiranje načrta, in 
peto poglavje (ki so ga med raz
pravo odložili), ki se nanaša na 
razdelitev kreditov za socialne ob
veznosti, ter končno tri uvodne čle
ne. Predvidevajo, da bodo razpra
vo v celoti zaključili v četrtek, 16. 
marca.

V senatu se zaključuje razprava 
o zakonu, ki predvideva izdatek 
200 milijard lir za ureditev vodne
ga režima, in predvidevajo, da bo
do o zakonu glasovali prihodnji te
den v torek ali v sredo in da bo 
glasovanje ali soglasno, odnosno se 
bo opozicija iz različnih razlogov 
glasovanja vzdržala.

Minister za trgovinsko mornari
co Natali je predložil v senatu za
konski predlog o izdatku 89 mili
jard 625 milijonov lir za ladjedel- 
sko industrijo v petih letih.

Namestnik Javnega tožilca Macri 
nadaljuje preiskavo v zvezi z vest
mi o SIFAR. Zaslišal je že sen. 
Gronchija, danes pa dr. Tedeschija, 
ravnatelja tednika «Borghese». Raz

prava se nanaša na način, kako 
so vesti o izginotju dokumentov 
prišle na dan, in ne na vzroke, da 
so te dokumente sploh zbirali.

HjJ*> da je v Južnem Vietnamu se- 
418.000 ameriških in 53.000 vo- 

(TkJv iz južne Koreje, Avstralije 
let v'°ve Zelandije, ter da ameriška 
Vi,‘a> ki bombardirajo Severni 
K*e‘nam prihajajo tudi z oporišč 
jr, Tajskem. Angleški vladni pred- 
lo^k VVilson pa je zavrnil pred- 
H-*. nekega laburističnega poslanca, 
h P. se britanska vlada loči od ame- 

politike v Vietnamu, češ da 
M.na obsodba te politike ne bi ko- 

vjjjt stvari miru.
j^ndonezijska vojska je včeraj 

“Sala, naj bi Sukamo odstopil 
ta! Zdravstvenih razlogov«, vso ob- 
jJJ^Pa naj bi prevzel general Su-

Predscdnik skupine «Ignis» 
dr. inž. G. Borgiu 
v Beogradu

Te dni se je v Beogradu zaključila 
posebna tehnična razstava z naslo
vom tlgnis proizvaja«, na kateri je 
skupina «Ignis» prikazala najnovej
še modele, izdelane na podlagi so
delovanja med omenjeno italijansko 
skupino in jugoslovanskima podjet
jema Sloboda in Electrometal. V te. 
zvezi je bil te dni v glavnem me
stu Jugoslavije predsednik skupine 
dr. ing. Giovanni Borghi, ki se je 
med drugim sestal tudi na ministr
stvu za industrijo in trgovino z zvez
nim tajnikom Hakijo Pozdercem. 
Na sestanku, na katerem so bili 
navzoči italijanski veleposlanik v 
Beogradu ter številni predstavniki 
jugoslovanskega gospodarstva, so 
načeli vprašanja možnosti nadaljnje 
poglobitve in razširitve sodelovanja 
med italijanskimi in jugoslovanski
mi podjetji v proizvodnji hladilnikov 
in podobnih tehničnih naprav. Ing. 
Borghija so na poti v Beograd

Wilson o Vietnamu
LONDON, 9. — Predsednik bri

tanske vlade VVilson je danes zavr
nil predlog nekega laburističnega po
slanca, naj se britanska vlada loči 
od ameriške politike v Vietnamu. 
VVilson je dejal, da javna obsodba 
te politike ne bi koristila stvari mi
ru v Vietnamu.

V odgovoru nekemu liberalnemu 
poslancu, ki je dejal, da britanska 
podpora ZDA ni v skladu z nevtral
nostjo Velike Britanije kot sopred
sednice ženevske konference, je VVil
son deja’, da sopredsedstvo ne vse
buje nobena obveznosti za nevtral
nost. Dejal je, da je po njegovem 
mnenju Velika Britanija bolj nev
tralna kakor Sovjetska zveza, ki po
šilja orožje Severnemu Vietnamu. 
Prav tako je VVilson zavrnil zahte
vo, naj bi pozvali ZDA, naj ukine
jo bombardiranje Severnega Vietna
ma.

Sukamo 
naj odstopi 
«iz zdravstvenih 
razlogov»

DŽAKARTA, 9. — Indonezijska 
vojska je danes predlagala na iz
rednem zasedanju začasnega ljud
skega posvetovalnega kongresa, naj 
bi razglasili, da predsednik Sukamo 
ne more izvrševati svojih funkcij 
«iz zdravstveniti razlogov«, naj mu 
odvzamejo vso oblast ter naj ime
nujejo generala Suharta za začas
nega predsednika do splošnih voli
tev, ki bodo prihodnje leto.

Državni pravdnik, ki je predložil 
ta predlog, je pozval kongres, naj 
ugotovi, da predsednik Sukamo ni 
ravnal v skladu z ustavo in da je 
sam priznal, da ne more izvrševati 
svojih funkcij, ko je prepustil svo
jo izvršno oblast generalu Suhartu. 
Na podlagi tega prealoga bi bil ge
neral Suharto odgovoren pred kon
gresom.

Minister za policijo je sinoči iz
javil, da vojska noče, da bi kon
gres sprejel odločitve, ki jih ne bi 
mogel izvesti, ter da je potrebno, 
da so odločitve sprejemljive za ljud
stvo.

Že včerajšnja debata je pokazala, 
da sta v posvetovalnem kongresu 
dve struji in da se zdi, da so v 
premoči tisti, ki zahtevajo, da je 
treba Sukarna dokončno odstrar. i 
iz političnega življenja. Od 30 po
slancev, ki so včeraj govorili, jih je 
samo nekaj poudarjalo prejšnje za
sluge predsednika Sukarna in se za
vzemalo, da bi našli »srednjo reši
tev«.

TRST, petek, 10. marca 1967 

OB DANAŠNJI UPRIZORITVI 4RA« V KILTOM DOMU

Pozdrav gostom z Reke
ifo danes prvič sprejemamo 
A. d naši sredi reški operni 
ansambel Narodnega gledališča 
«Ivan Zajc», se čutimo poob
laščene, da se v imenu naše 
slovenske tržaške javnosti vod. 
stvu reškega gledališča in nje
govim umetnikom, pa seveda 
vsem tistim, ki so njim in nam 
omogočili to tridnevno gosto
vanje v Trstu, iz srca zahvali
mo.

Prijetno nam je, da lahko 
pozdravimo gledališče bratske
ga sosednega naroda, ki je s 
tolikšno pozornostjo prisluhni, 
lo naši veliki želji in se potru
dilo premostiti nemajhne gmot
ne težave, da je lahko prišlo 
med nas, da nudi našim lju
dem v našem Kulturnem do
mu toliko pričakovano operno 
uprizoritev. Poteči sta morali 
dve polni gledališki sezoni m 
še tretje dobršen del, da se je 
ta naša želja uresničila in če 
se je, potem moramo vedeti, 
da se je po zaslugi reškega gle. 
dališča.

Naša želja ob tem gostovanju 
je, da bi pomenilo začetek in
tenzivnejših kulturnih stikov 
med Reko in Trstom, ki naj bi 
iz sedanjih slovensko-hrvaških 
prerastli v širši okvir in ki naj
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CIIAGLAYANGIL V BITOLJU IN SKOPLJU

Blagojevic o Franchijevem (MSI) izbruhu 
Večja vloga sveta narodov SFRJ

Uveljavljanje narodov SFRJ na novih osnovah - Doslej še ni bilo 
stikov med Beogradom in Bonnom za obnovo diplomatskih odnosov

(Od našega dopisnika)
BEOGRAD, 9. — Turški zunanji minister Chaglayangil je 

s soprogo in ostalimi člani svojega spremstva obiskal danes do
poldne Bitolj, kjer si je ogledal tovarno «Georgi Naumov« 
in znamenitosti mesta, med iVterfmi tudi staro stavbo turške 
vojaške akademije, v kateri se
je šolal svoj čas Kemal Ata- 
turk. Bitolj je posebno zanimal 
soprogo turškega zunanjega mi. 
nistra, ki se je rodila prav v 
tem mestu.

V spremstvu turškega veleposla
nika v Beogradu si je ogledala po
samezne dele mesta in okolico. Po
poldne so turški gostje prispeli v 
glavno mesto Makedonije, kjer se 
je Chaglayangil sestal z zastopniki 
makedonske republike. Nocoj je 
predsednik izvršnega sveta Makedo
nije Nikola Ninčev priredil v čast 
turškemu zunanjemu ministru večer
jo, po kateri je Chaglayangil odpo
toval z vlakom zopet v Beograd.

Obisk turškega zunanjega ministra 
Chaglayangila in njegovi razgovori 
z Markom Nikezičem bodo po mne
nju zastopnika državnega tajništva 
za zunanje zadeve Dušana Blagoje- 
viča prispevali k intenzivnim odno
som med Jugoslavijo in Turčijo po 
sebno na gospodarskem področju. 
K temu bo prispeval med drugim 
nedavno sklenjeni trgovinski spora

zum, s katerim se predvideva pove
čanje blagovne izmenjave za 15 od
stotkov. Po besedah Blagojevfca na 
današnji tiskovni konferenci bo že 
letos prišlo do prvih rezultatov na 
področju industrijskega sodelovanja, 
in sicer v elektroniki in farmacevt
ski industriji. Na zanimanje novi
narjev je Blagojevič potrdil, da so 
med razgovori razpravljali tudi o 
vprašanju Cipra.

Na vprašanje o stališču Jugosla
vije o sporazumu za neširjenje jedr
skega orožja je zastopnik držav
nega tajništva dejal, da interesi 
miru in mednarodne yarnosti zahte
vajo, da se doseže takšen spora
zum, ki bi zagotovil osnovne inte
rese vseh držav, in to jedrskih in 
nejedrskih. Tak sporazum, za kate
rega se je Jugoslavija vedno zavze
mala, bi moral odpreti možnosti 
za začetek procesa razorožitve 
sploh.

V zvezi z nedavno izjavo zahod- 
nonemškega zunanjega ministra 
Brandta o stikih za vzpostavitev di
plomatskih odnosov z Jugoslavijo 
in vestmi v nemškem tisku, da 
bo baje delegacija Bonna prispela
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TISKOVNA KONFERENCA PREDSEDNIKA ZPfl

Johnson ponavlja znane fraze 
glede vojne v Vietnamu

Komentar moskovske «Pravde» o Kennedyjevem predlogu
WASHINGTON, 9. — Predsednik 

Johnson ^ na tiskovni konferenci 
izjavil, da «ni nič slabega«, če je 
njegova politika glede Vietnama 
podvržena kritiki, toda njegova na
loga je »ravnati kar najbolje, ne 
da bi upoštevali vprašanja osebno
sti ali politike«.

Johnson je zavrnil včerajšnje ob
tožbe Arthura Schlesingerja, ki je 
izjavil, da se ameriška vlada de
jansko noče pogajati za konec voj
ne. Johnson je ponovil običajne tr
ditve, da je pripravljen na pogaja
nja.

Nato Je dejal, da bo ameriški po
slanik v Sajgonu Cabot Lodge lah
ko zapustil svoje mesto, če bo že
lel, toda za sedaj so zadevne trdit
ve o njegovem odstopu neuteme
ljene. Ponovil je tudi, da ni dobil 
»nobenih znakov«, ki bi kazali, da 
je Severni Vietnam pripravljen 
sprejeti resne pobude za konec 
vojne«.

Johnson Je tudi sporočil, da se 
bo sestal z generalom \Vestmore- 
landom še pred koncem meseca. 
Dalje je izjavil, da Sovjetska zve
za želi mir v Vietnamu, toda «v 
povsem drugačnih pogojih kakor 
ZDA«.

V zvezi s kritiko, ki sta jo iz
rekla senator Kennedy in Arthur 
Schleslnger, je Johnson izjavil, da 
on razpolaga z boljšimi informaci
jami kakor njegovi kritiki.

Danes so uradno javili, da Je bi-

se je brat pokojnega predsednika, 
čeprav z nekaterimi pridržki, od
krito pridružil tistim, ki v Ameri
ki in zunaj nje zahtevajo ustavi
tev bombardiranja severno od 17. 
vzporednika kot uvod v mirovna 
pogajanja.

List omenja nato pisanje «New 
York Timesa«, ki pravi, da je Ken- 
nedyjev predlog »izziv Johnsonovi 
politiki«, in dodaja, da Kennedyjev 
predlog kaže na neenotnost v de
mokratični stranki in kaže tudi, da 
je jedro aktivne opozicije proti u- 
radni politiki prav v sami stranki, 
kateri pripada predsednik. Po mne
nju »Pravde« tudi govor Edwarda 
Kennedyja, ki je govoril v senatu 
dva dni za starejšim bratom, do
kazuje, kako negotovo in protislov
no je stanje v demokratični stran
ki nekaj več kakor eno leto pred 
predsedniškimi volitvami. «To ust
varja zelo ugodne perspektive za 
zmago republikanske stranke, ki so 
bile na ničli po Goldwaterjevem 
neuspehu leta 1964 »

Podporni obsoja 
politiko ZDA 
in Kitajske

MOSKVA, 9. — V okviru volilne
lo 4 marca v Južnem Vietnamu kampanje za vrhovni sovjet ruske
418 tisoč ameriških vojakov ter 53 
tisoč južnokorejskih, avstralskih in 
novozelandskih vojakov.

Moskovska «Pravda» označuje ne
davni predlog Roberta Kennedyja,

zvezne republike je danes govoril 
v gledališču Boljšoj predsednik pre- 
zidija vrhovnega sovjeta Podgorni. 
Med drugim je Podgorni izjavil, da 
bo vsakemu ameriškemu koraku

spremljali podpredsednik skupine; naj Di prekinili bombardiranje Se-1 za raztegnitev vojne v Vietnamu
Gi” ------- - J -----------  *— 1 - ' 1 ’-J1’ -------------------uido Borghi, glavni ravnatelj ing. j vernega Vietnama, za važen dogo-! sledilo povečanje pomoči vietnam- 
A. Tedeschi in nekateri drugi viso- dek v vvashinvtonskem političnem skemu ljudstvu, večja udeležba So- ..-o-, 
ki funkcionarji iz skupine. 1 življenju. »Prvikrat, nadaljuje list, vjetske zveze in socialistične skup- Vietnama.

nosti pri tej pomoči. Sovjetska zve
za je pomagala in bo še dalje po
magala vietnamskemu ljudstvu in 
to sorazmerno s potrebo, ki se bo 
pokazala.

Podgorni Je znova obtožil ZDA, 
da podajajo lažne izjave glede svo
je želje po miru. Na konstruktivni 
predlog hanojskega zunanjega mi
nistra je Washington odgovoril z 
zaostritvijo napada.

Podgorni je nato omenil, da so 
v ZDA tudi sile, ki nasprotujejo 
uradni politiki vlade, vprašal pa se 
je, ali so te težnje povsem iskre
ne, ali pa niso, kakor se je zgo
dilo med volilno kampanjo za del
no obnovitev kongresa, nove splet
ke v zvezi s predsedniškimi volit
vami leta 1968.

Podgorni je nadaljeval: »Imperia
lizem skuša zaustaviti potek social
ne in narodne osamosvojitve na 
svetu. Med imperialisti so skrajne
ži, ki se ne bi obotavljali sprožiti 
novo svetovno vojno, da bi dosegli 
svoje smotre. Pomagajo jim tisti, 
na Kitajskemu, ki se razglašajo za 
levo krilo levice, in ki ne izključu
jejo spopadov med sredstvi za ures
ničenje svojih smotrov. Vendar pa 
so na svetu politične in vojaške 
sile, ki se lahko uprejo napadal
cem.«

Nato je Podgorni izjavil, da Ki
tajci niso nikoli rekli niti besede o 
mirovnem predlogu hanojske vlade 
S tem dokazujejo, da je mir v 
jugovzhodni Aziji v nasprotju z 
njihovimi interesi. Nato je izjavil, 
da so dogodki na Kitajskem skraj
no resni. Maocetungova politika po. 
meni odpoved demokraciji, škodu
je kitajski komunistični stranki, 
spodkopava socializem na Kitaj
skem in na svetu ter škoduje enot
nosti, ki je potrebna za podporo

v Beograd, je Blagojevič dejal, da 
niso dogovorjeni nobeni stiki.

Na vprašanje, kako gleda na iz
bruh neofašističnega poslanca Fran- 
chija v rimskem parlamentu in na 
iredentistični sestanek v Rimu, je 
Blagojevič odgovoril, da gre ža 
iredentistične in fašistične izbruhe, 
o katerih je odveč vsak komentar. 
Dušan Blagojevič je nadalje obve
stil novinarje, da je avstralska 
vlada svoj čas obvestila jugoslovan
sko vlado o uvedbi zakonskega u- 
krepa, po katerem so tudi tuji 
državljani, konkretno Jugoslovani, 
ki žive v Avstraliji, dolžni služiti 
vojsko. Jugoslovanska vlada je ne
davno obvestila avstralsko vlado, 
da so ukrepi, ki lahko spravilo 
tuje državljane v položaj, da kršijo 
državljanske pravice lastne države, 
v nasprotju z mednarodnim pra
vom. Jugoslovanska vlada upa, da 
bo avstralska vlada sprejela pobu
do jugoslovanske vlade, ki je pred
lagala razgovore o rešitvi tega vpra
šanja.

Na puljskem letališču bo od 1. 
maja odprt stalni mejni prehod za 
mednarodni letalski promet. Pulj
sko letališče lahko uporabljajo vsa 
domača in tuja potniška letala od 
sobote od 12. ure do ponedeljka 6. 
ure.

Predsednik komisije za spremem
bo ustave Veljko Vlahovič je no
coj po tradicionalni televizijski od
daji »Aktualni pogovori« dejal, da 
bo zvezna skupščina verjetno pred 
koncem tega meseca razpravljala o 
predlogih za spremembo ustave, 
med katerimi so najpomembnejši 
predlogi, ki se nanašajo na spre
membo položaja in vloge sveta na
rodov, ki bo postal popolnoma 
enakopraven zveznem svetu. V kas
nejšem razvoju bo zvezni svet sam 
prerastel v svet narodov. Z novim 
položajem sveta narodov se bodo 
popolneje uredili odnosi med fede
racijo in republiko posebno na pod
ročju zakonodaje. Gre torej za na
daljnjo razmejitev zakonodajne 
funkcije, kar bo omogočilo razvoj 
samoupravnega avtonomnega prava.

S spremembo ustave bo prišlo 
tudi do sprememb v odnosu med 
zveznim izvršnim svetom in zvezno 
upravo, in sicer v smeri krepitve 
odgovornosti uprave in doslednej
šega izvajanja načel ločitve politič
ne in izvršne funkcije od upravnih 
funkcij zvezne uprave. Vlahovič je 
poudaril, da se bo komisija tokrat 
omejila samo na spremembo naj
važnejših vprašanj in da bodo osta
la vprašanja, ki se nanašajo na vo
litve, na sistem in podobno, reše
na pozneje. Komisija je nadalje 
sklenila predložiti skupščini, da se 
spremeni način dirigiranja poslan
cev v svet narodov. Predlaga se, 
da delegate volijo republiške skup
ščine, in sicer iz vrst vseh svetov, 
ne samo republiškega sveta kot 
doslej. Pri tem se prepušča repu
blikam svoboda, da lahko dirigira
jo v svet narodov tudi delegate, ki 
niso republiški poslanci.

V odgovoru na številna pisma gle
dalcem televizije, med katerimi so 
bili tudi mnenja, da je za Jugosla
vijo «nesreča», ker je več narod
nostnih skupnosti, in na vprašanja 
o bodočnosti jezikov Jugoslavije, 
je Vlahovič dejal, da socializem po
meni predvsem uveljavljanje naro
dov na novih osnovah. Socializem 
prvič v zgodovini razvoja družbe 
odpira demokratični razvoj poveza
ve narodov. V sistemu samoupra
ve narod postaja še bolj dinamič
na celica družbe. Z nadaljnjim raz
vojem narodov se bo v socializmu 
tudi jezik vsakega naroda razvijal 
in obogatil. Vlahovič je omenil, da 
so bili doslej vsi poskusi ustvarja
nja enotnega državnega jezika v 
večnacionalnih državah brezuspešni. 
Po mnenju Vlahoviča bi morali vsi 
politični delavci, odnosno ’;-’die, ki 
so na odgovornih položajih razu
meti jezike vseh narodov Jugosla
vije.

B. B.

bi prispevali k izmenjavi na 
tisti ravni, ki bi morala biti 
značilna za dobre meddržavne 
odnose in za odnose med kul
turnimi ljudmi sploh, da bi ta 
izmenjava dobila potrebni pe
čat zavestne kulturne potrebe 
z obeh strani.

Mi kot slovenska skupnost v 
Italiji smo zadovoljni, če smo 
lahko prvi posredniki take iz
menjave. še toliko bolj pa bo
mo, če bo to naše posredova 
nje rodilo v tej smeri zaželene 
sadove.

Dragim opernim umetnikom 
z Reke izrekamo bratsko do
brodošlico z željo, da bi se med 
nami počutili kot med brati, 
da bi iz našega mesta in od 
našega občinstva odnesli naj
boljše vtise ter da bi s svojim 
«Erom z onega sveta», s tem 
odličnim delom velikega jugo
slovanskega skladatelja Jakova 
Gotovca, osvojili srca naših 
ljudi, za katere smo prepriča
ni, da bodo svojo hvaležnost 
znali pokazati na najbolj pri 
meren način.

* • •
Ob prvem gostovanju reške Ope

re v Kulturnem domu z Gotovčevo 
komično opero «Ero z onega sve
ta« Je bila včeraj na generalnem 
konzulatu SFRJ tiskovna konferen
ca, ki so jo ob vljudnem posredo
vanju gen. konzulata priredili vo
dilni predstavniki reške Opere ob 
udeležbi zastopnikov tržaškega ti
ska in radia, kakor tudi nekaterih 
časnikarjev z Reke in iz Zagreba. 
Tiskovni konferenci so prisostvo
vali tudi predstavniki Slovenskega 
gledališča v Trstu, ki gostuje re
ške umetnike.

Po uvodnem pozdravu konzula 
Žarka Milutinoviča je ravnatelj Na
rodnega gledališča «Ivan Zajc« z 
Reke Vlado Oluič dejal, da je rav
nateljstvo reškega gledališča in z 
njim celotni ansambel, kakor tudi 
vsa reška kulturna javnost zelo za
dovoljna, da je prišlo do tega pr
vega nastopa reške opere v Trstu, 
ki predstavlja pomemben prispevek 
kulturnemu sodelovanju med sosed, 
nima državama in še posebej med 
sosednima mestoma. Reško gleda
lišče je srečno, da lahko k temu 
sodelovanju prispeva tudi delež po 
svojih močeh, zavedajoč se pri tem, 
da je prav umetnost čest.o najbolj 
poklicana za zbliževanje in večje 
razumevanje med ljudmi in na
rodi.

Ravnatelj Vlado Oluič je še iz
razil upanje, da to gostovanje ne 
bo poslednje ter da bo odprlo bolj 
na široko vrata izmeničnim gosto
vanjem med Trstom in Reko. De
jal je, da iz neuradnih razgovorov 
ve, da je v tem smislu mnogo pri
pravljenosti in dobre volje tudi v 
tržaških italijanskih gledaliških in 
glasbenih krogih, predvsem v kro
gih tržaške opere in dramskega 
gledališča. Pri tem je omenil, da je 
znani tržaški dirigent Nino Verchi

že dirigiral na Reki, da so v reški 
operi gostovali že številni najbolj
ši italijanski pevci in muzicisti in , 
razni gledališki ansambli iz Italije ( 
in da je povsem naravno, da bi se 
taka medsebojna gostovanja razvi
la še toliko bolj med Trstom in 
Reko, ki sta vendar tako blizu. Se 
posebej je omenil umestnost gosto
vanj italijanskega dramskega gleda
lišča z Reke in tržaškega «Teatra 
stabile«, ki ju druži tufli isti jezik.

Ravnatelj Oluič se je končno za
hvalil predstavnikom tiska, da so 
se odzvali povabilu na razgovor in 
za pozornost, ki jo izkazujejo te
mu gostovanju reških opernih u. 
metnikov.

V nevezanem razgovoru, v kate
rega so poleg časnikarjev posegli 
tudi režiser reške Opere Dinko Svo. 
boda in nekateri prisotni reški kul
turni delavci in umetnostni kritiki, 
je ravnatelj Opere Oluič še na krat
ko omenil, zakaj je izbira za to 
prvo gostovanje padla prav na ope
ro »Ero«, in poudaril, da bi reška 
Opera lahko prišla tudi s kakšnim 
delom iz italijanskega repertoarja, 
ki jih ima redno na programu, da 
pa je hotela nastopiti prav z de
lom iz jugoslovanske operne ustvar
jalnosti in zlasti še prav s tem de
lom, ki ima tudi bogat folklorni 
značaj in katero je tržaški javnosti 
tudi manj poznano. Omenil je, da 
bodo zaradi treh zaporednih pred
stav v glavnih vlogah nastopili v 
altemaciji tudi nekateri ugledni 
operni umetniki iz zagrebške ope
re, med katerimi zlasti basist To
mislav Neralič, ki je sicer stalni 
član berlinske opere.

Celotni ansambel reške Opere je 
prispel v Trst včeraj zvečer, med
tem ko so tehniki in scenaristi pri
šli že prej, da so postavili sceno 
in uredili vse druge podrobnosti, 
katerih ni bilo malo, saj je tokrat 
prvič, da bo v Kulturnem domu 
operna uprizoritev. Na odru Kul
turnega doma je gostujoči ansam
bel neposredno pred skušnjo pri
srčno pozdravil ravnatelj Sloven
skega gledališča prof. Rauber, izre
kel vsem nastopajočim dobrodošli
co in jim zaželel, da hi se med 
nami dobro počutili ter bili zado
voljni z našim občinstvom, ki s 
tolikšno nestrpnostjo pričakuje nji
hov nastop. Sopranistki Zofki Wolf, 
ki bo pela Djulo, je poklonil šopek 
nageljnov.

Skušnja Je spričo mnogih tehnič
nih vprašanj, ki se pač nujno po
javljajo pri prvem opernem nasto
pu na našem odru, trajala pozno 
v noč in že med njo smo lahko 
slišali lepe glasovne zmogljivosti 
solistov in zbora, odlične kvalitete 
orkestra pod vodstvom dirigenta 
Beniča in ugotovili dobro akustič
nost dvorane, ki prihaja še prav 
posebej do izraza na balkonu.

Vso našo Javnost opozarjamo, da 
so še na prodaj vstopnice za vse 
tri predstave. Kdor noče zamuditi 
te prve operne prireditve v našem 
Kulturnem domu, naj pohiti in si 
danes še pravočasno zagotovi vstop
nice ter naj se ne zanaša na zad
nji trenutek, ko utegne priti do nsc 
vala pri blagajni gledališča.

Reškim gostom bo danes v opol
danskih urah priredil generalni 
konzulat SFRJ v Trstu koktajl v 
prostorih Kulturnega doma.

Med tiskovno konferenco ravnatelja reškega Narodnega gledališča 
»Ivan Zajc« Vlada Oluiča na generalnem konzulatu SFRJ
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Letali sta se trčili 
26 potnikov mrtvih

URBANA, 9. — V bližini Urbane 
v ameriški državi Ohio sta se trčili 
potniško letalo «DC-9», ki je pripa
dalo družbi «TWA», in turistično 
letalo. Pri nesreči je zgubilo življe
nje 26 ljudi: v potniškem letalu je 
bilo 25 potnikov skupno s štirimi 
člani posadke, v turističnem letalu 
pa ena oseba

Dvomotorno letalo «DC-9», v ka
terem je bilo mesta za 80 potni
kov, se je zrušilo kakih osem kilo- 
metrov južno od Urbane. Neki oči
videc je izjavil, da je letalo eksplo
diralo v zraku ter da Je bilo v pla
menih, ko je padlo na tla. Letalo 
se je bližalo letališču Dayton, kjer 
bi moralo pristati. Odletelo je iz 
New Yorka in je bilo namenjeno 
v Chicago Razbitine privatnega tu
rističnega letala pa so našli pri
bližno tri kilometre od razbitin 
potniškega letala.

BERLIN. 9. — Zahodnonemški 
zunanji minister Brandt je na ti
skovni konferenci v Berlinu izjavil, 
da spada akcija zahodnonemške 
vlade za izboljšanje odnosov z 
vzhodno Evropo v okvir dolgoroč
ne politike, »ki jo bo bonska vla
da potrpežljivo nadaljevala«.

Štirje zasebniki 
prijeli bandita 
Paola Časa

ANCONA, 9, — V zgodnjih jutra
njih urah so prijeli Paola Časa, ki 
je 3. februarja ubil brigadirja javne 
varnosti Nicola Mignoga in ranil 
dva agenta.

Prijeli so ga štirje zasebniki po
vsem slučajno. Okrog 4. ure zjutraj 
so se vračali domov, ko so videli 
nekega sumljivega moškega, kako 
skuša demontirati radio iz avtomo
bila fiat 1500. Pogumno so stopili k 
njemu in se niso da'i preprositi, da 
ga izpuste. S silo s < ga odvedli k 
svojemu avtomobilu in ga posadili 
vanj. Caso pa je v avtu potegnil 
revolver in pričel streljati: hudo je 
ranil obrtnika Pierpaola, laže pa v 
roko odvetnika Boncija, ki pa je i- 
mel toliko prisebnosti, da je bandi
ta udaril s ključem po glavi in ga 
omamil. Takrat pa je pripeljala mi
mo policijska patrulja, ki je bandi
ta aretirala.

Minister za notranje zadeve Ta- 
viani je predlagal za štiri pogunF 
ne zasebnike srebrno odlikovanje ia 
civilne zasluge.



PRIMORSKI DNEVNIK — 2 — 10. marca

Vreme včeraj; najvišja temperatu
ra 14.3, najnižja 10(5, ob 19. uri 13.6, 
vlaga 77 odst., zračni tlak 1015.9 ra
ste, veter 5 km severovzhodnik, ne
bo pooblačeno, padavine 17 mm, mor
je skoraj mirno, temperatura morja 
8.9 stopinje. Tržaški dnevnik

Danes, PETEK, 10. marca
40 mučenikov

Sonce vzide ob 6.28 in zatone ob 
18.03. Dolžina dneva 11,35. Luna vzi
de ob 6.36 Im zatone ob 17.18.

Jutri, SOBOTA, 11. marca
Krištof

S POSOJILOM BLAGAJNE ZA POSOJILA IN NALOŽBE IN S POMOČJO DEŽELE

Nad 700 milijonov lir za izboljšanje 
razsvetljave v nekaterih delih mesta

Razsvetljavo bodo skušali čim bolj prilagoditi arhitektonskim zna
čilnostim okolja - Okrepitev razsvetljiave na Opčinah in na Proseku

Javna razsvetljava v mestu in 
► okolici je zelo zastarela in že dlje 
1 časa ne ustreza potrebam. Dolgo 
; let občinska uprava ni mogla najti
- sredstev, da bi lahko na kak na- 
; čin postopoma reševala to važno

vprašanje, saj so ponoči nekateri 
predeli mesta in zlasti predmestja 
ter zgornje okolice zaradi zastare- 

! lih naprav skoraj popolnoma v te-
- mi. To seveda ne povzroča nevšeč- 
E nosti samo ljudem, ki tam prebi

vajo, marveč predstavlja tudi veli
ko nevarnost za vedno večji avto-

, mobilski promet, kar dokazujejo 
. tudi statistike, da so se prometne 
' nesreče ponoči v največji meri pri- 
1 petile prav na slabo razsvetljenih 
cestah.

Svoj čas je občinski odbornik za 
r Acegat sporočil, da bi potrebovali 
; za obnovitev in razširitev razsvet
ljave v tržaški občini najmanj šest 

1 milijard lir, kar je seveda za tr
žaško občino trenutno nemogoče 
doseči.

? Sedaj pa ima občinska uprava 
, možnost, da dobi nekaj državnega 
prispevka za javno razsvetljavo, ter 
da lahko dobi od deželne uprave 
podporo za plačevanje obresti na 
najeta posojila za ta nujna in po
trebna dela. Zato Je občina sesta
vila prvi načrt za obnovitev in o- 
krepitev javne razsvetljave pred
vsem v mestu, in sicer vzdolž naj
bolj prometnih ulic ter v njenem 
zgodovinskem delu. V tem delu bo
do izvedli najbolj zanimiva dela, 
ker bodo Javno razsvetljavo uskla- 

■ diU z značilnostmi zgradb in oko- 
j Ija. Tako bodo na Trgu Unitk ure

dili razsvetljavo, ki bo poleg dru
gega osvetljevala tudi pročelja pa- 
lač, ki obkrožajo trg. Prav tako bo
do poskrbeli za posebno razsvet- 

I Ijavo vzdolž kanala, da bodo prišle 
, razne znamenite palače, cerkve in 
.. Ponterosso tudi ponoči do izraza. 

Posebno razsvetljavo bodo namesti
li tudi na področju Sv. Justa, kjer 

t' bodo popolnoma izločili nosilce 
j; svetilk, ki bi lahko kvarili tam-

- kajšnjo okolico.
3; Za vsa ta dela, ki so doslej naj- 

večja. kar se jih je lotila občinska 
'■uprava v Trstu, bodo porabili, vsaj 
lr tako predvidevjo, 721.600.000 lir. 
I Občina je lahko prišla do tega de- 
t narja zahvaljujoč se sklepu Blagaj- 
( ne za posojila in naložbe, ki je za- 
j gotovila, da bo dala ustrezno po- 
' sojilo z nizkimi obrestmi. Poleg te.
I ga pa bo pri plačevanju obresti 
i pomagala tudi deželna uprava. Ob- 
i činski odbor, ki, je na zadnji seji 
F1 občinskega sveta predložil v odo-
II britev sklep o omenjenih stroških, 
( bo že tekom letošnjega leta pri- 
e. pravil še en podoben načrt, da bo-

do lahko v najbližnji prihodnosti

sila deželo za prispevek za finan
ciranje nadaljnjih del v skupni 
vrednosti 192 milijonv lir.

Glede izboljšanja javne razsvet
ljave v zgornji okolici pa občinska 
uprava računa tudi na nekaj mili
jonov lir, ki so naloženi v skladu 
o prodaji jusarskih zemljišč in ki 
so bili doslej zamrznjeni. Seveda 
pričakujemo, da bodo denar iz pro
daje jusarskih zemljišč uporabili v 
tistih okoliških krajih, v katerih 
so jusarska zemljišča prodali, kot 
to določajo zadevni predpisi.

Na drevišnji seji občinskega sve
ta bodo nadaljevali z razpravo o 
gornjem sklepu in o njem glaso
vali.

Prihod ministra 
Giusta Tolloya

Drevi pride v Trst minister za 
zunanjo trgovino sen. Giusto Tol- 
loy, in sicer ob priliki sestanka 
komisije za gornji Jadran, ki ji 
predseduje prav on, medtem ko je 
podpredsednik sen. Caron, podtaj
nik ministrstva za proračun in načr
tovanje. Sestanek bo jutri na pre
fekturi ob 10. uri. Naloga komi
sije je proučevanje vprašanj, ki se 
tičejo okrepitve trgovine z inozem
stvom ter tranzitne trgovine na 
gornjem Jadranu.

Minister Tolloy je želel, da bi 
se tokrat komisija sestala v Trstu, 
medtem ko naj bi bil naslednji 
sestanek v Benetkah. Pri tem gre 
za to, da si lahko člani komisije 
ogledajo pristaniške naprave v Trži
ču in v Žavljah, da se na kraju 
prepričajo o položaju in o progra
mih za razvoj. V Trstu pripisujejo 
veliko važnost temu sestanku, saj 
bodo preko komisije predočili vla
di in prizadetim ministrstvom raz
na tržaška vprašanja, začenši z mi
nistrstvom za zunanjo trgovino, ki 
ga vodi sen. Tolloy.

Upravičen protest 
vaščanov Bazovice

Delegacija Bazovcev je v torek 
predložila v zadevnem občinskem 
uradu sledečo peticijo: {(Prebivalci 
Bazovice z zadovoljstvom ugotav
ljajo, da ie bila v njihovi vasi 
odprta občinska izpostava. *

A vendar ne morejo mimo dej
stva, ne da bi protestirali, ker ni 
občina namestila, kakor bi bila mo
rala, uradnika, ki zna slovenšči
no, saj gre za vas, kjer bivajo 
skoraj izključno italijanski držav
ljani slovenske narodnosti.

Zato podpisani zahtevajo, naj se 
sprejmejo takojšnji ukrepi, da se 
odstrani nevšečnost, ki ne krši sa
mo narodnostne pravice Slovencev, 
temveč omejuje tudi koristi po
bude in škoduje njenemu poslo
vanju.«

Istega dne zvečer pa je komuni
stični občinski svetovalec Lucijan 
Padovan dobil od župana odgovor
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na vprašanje, ki ga je svoj čas 
predložil županu glede potrebe po 
namestitvi uslužbenca, ki zna slo
venščino, v občinski izpostavi v Ba
zovici. V odgovoru župan pravi, da 
je bil dodeljen občinski izpostavi 
v Bazovici nestalno zaposlen usluž
benec, ki zna slovenščino, in da 
je s tem to vprašanje rešeno.

Predavanje o Vietnamu
Jutri ob 20. uri bo v Bol juncu v 

dvorani kina «Rosandra» javno pre
davanje o Vietnamu, ki ga prireja 
KPI. Govoril bo ravnatelj tednika 
«Delo» in pokrajinski svetovalec Mi
ro Kapelj. Sledilo bo predvajanje 
filma «Nebo, zemlja«, ki ga je po
snel znani režiser Joris Ivens na 
bojiščih v Vietnamu, ko je obiskal 
to mučeniško deželo. Film je vzbu
dil povsod veliko zanimanje. Vstop 
prost.

Okrepitev nadzorne 
službe na Krasu

Odbornik Romano je poslal ured
ništvom časopisov v Trstu pismo, 
v katerem omenja škodo, ki jo ne
deljski izletniki povzročajo na Kra
su. Odbornik ugotavlja, da je žu
panstvo že odredilo okrepitev nad
zorne službe s strani mestnih stra
žarjev ter poljskih čuvajev. Odbor
nik Romano pri tem naproša krajev
ni tisk za sodelovanje, da bi s pro
pagandno akcijo opozarjali izletni
ke na njihovo dolžnost, da spoštuje
jo tujo lastnino.

Z zadovoljstvom sprejemamo na 
znanje pobudo občinske uprave in 
bomo prav kot doslej podprli vsako 
akcijo za zaščito Krasa.

VČERAJ V SLOVENSKEM KLUBU

Slikar Veno Pilon 
sebi in svojem delu

Veliki umetnik je na njemu lasten šegavi 
način tolmačil svoja umetniška dela

Gregorčičeva dvorana je bila si-1 kih prikazal svojega očeta, peka, 
noči spet polna hvaležnega občin-

Delo deželnih komisij
Danes ob 9.30 se sestaneta dve 

deželni komisiji. Pod predsedstvom 
svetovalca Angelija se sestane dru
ga komisija za kmetijstvo, gozdove 
in gorsko gospodarstvo, ki bo po 
vsej verjetnosti končala razpravo o 
zakonskem osnutku v korist živino
reji: Ob 10. uri pa se sestane peta 
stalna komisija za javna dela, ur
banistiko in turizem, ki bo pod pred
sedstvom svetovalca Ribezzija za
čela Droučevati zakonski nrpdlnc Je’ mouve lJl oseoe, ki pn siiKe četa proučevan zakonski premogi predstavljajo. Pri tem je na krat-
svetovalcev Bersomasa. Pellearmi- fco a mojstrsko prikazal značaj o-

stva, ki je na vabilo Slovenskega 
kluba gledalo barvne diapozitive Pi
lonovih slik in poslušalo komentar 
iz avtorjevih ust. Tako zanimivega 
in obenem prijetnega večera že dol
go ni bilo. Naš ugledni umetnik 
slikar Veno Pilon se je ob povrat
ku iz Ljubljane v Pariz ustavil za 
nekaj dni v Trstu in prav rade 
volje sprejel vabilo Slovenskega 
kluba. Noben slikar se nam ni še 
predstavil tako spontano, popolno 
in obenem v šegavem tonu. kot 
umetnik in človek. Predsednik klu
ba se je najprej zahvalil Venu Pi
lonu, da se je prijazno odzval va
bilu, dr. Robert. Illavatg pa je na 
kratko opisal njegovo življenjsko pot 
in delo. Nato je Veno Pilon na 
prijeten, šaljiv način prikazoval in 
obrazložil svoja dela ter opisal kra
je, motive in osebe, ki jih slike

svetovalcev Bergomasa, Pellegrini- 
ja in Jarca, ki se tiče predujma de
žele za zgraditev odcepa od avto 
ceste Trst-Benetke iz Villess proti 
Gorici.

seb in kako le ta prihaja do izraza 
v slikah, ki pa so obenem izraz 
razpoloženja in čustev slikarja. Ta
ko je ra. pr. v nekaj kratkih stav-
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TISKOVNA KONFERENCA NA TRŽAŠKI KVESTURI

S spretno «kupčijo» je višji komisar 
odkril prodajalca 2,6 kg surovega opija

Aretacija dveh moških, ki sta ponudila komisarju dr. Lettie- 
riju opij ■ V Trst ga je prinesel Jugoslovan albanskega porekla

I Izboljšali in okrepili razsvetljavo v 
- glavnih mestnih predelih.

' Poleg tega je treba upoštevati tu- 
‘ di dejstvo, da so sedaj v teku de- 
. la za izboljšanje razsvetljave v raz- 

nih ulicah in v mestni okolici, za 
katera bo občina porabila 138 mili- 

i jonov lir. V tej vsoti so vključena 
r tudi dela za okrepitev razsvetljave 
j na Opčinah in na pokrajinski ce- 
, sti, ki pelje skozi Prosek. Hkrati 

pa je občinska uprava že zapro-

SEJA DEŽELNEGA SVETA

! Večina strank leve sredine 
zavrnila peticijo Karnijcev

Odobritev zakonskega predloga o spremembi 
načina plačevanja doklad deželnim svetovalcem

Na včerajšnji seji deželnega sve
ta so odobrili zakonski predlog o

|. spremembi načina doklade, ki jo 
d dobivajo deželni svetovalci za vsako 

sejo. Sedaj se je ta doklada ime-
iivJVeUtt nUBVdiUUUvovun«, j-— ---

J1 stalna in povezana s funkcijo sve- 
tovalca. Doklada se bo sicer zviša- 

[ ja, toda svetovalcem ne bodo več 
vračali reprezentančnih izdatkov in 

l izdatkov za tajništvo. Ker so dali 
ta zakonski predlog svetovalci vseh 
skupin, so ga tudi soglasno odo
brili.Zatem se je nadaljevala razprava 
o peticiji, ki so Jo predložili pre
bivalci Kamije, Železnega kanala m 
Kanalske doline. Spregovorili so še 
svetovalci Morelli (MSI), Chieu 
(KD), Morpurgo (PLI), Boscln 
(MSI), Pellegrini (KPI), Varisco 
(KD) in Moro.

Morelli je dejal, da nakazuje pe
ticija vrsto nerešenih vprašanj in 
je izraz nezaupanja prebivalstva v 
deželno upravo. Chieu (KD) je re
kel, da peticija pravzaprav žali de
želni svet, ki sl je vedno priza
deval reševati vprašanja gorskih 
področij ter jim dajal sploh pred
nost. V ta namen je tudi odobril 
razne zakone. Morpurgo (PLI) je 
dejal da bi morala dežela storiti 
za Kamijo vsaj vse to, kar je v 
njeni pristojnosti. Pellegrmi (KPI) 
je kritiziral ravnanje odbora v tem 
pogledu ter omenil vrsto nerešenih 
vprašanj na gorskih področjih. Mo
ro (PSI) je dejal, da bodo številna 
vprašanja Kamije in drugih pod- 
roči j končno začeli reševati, m sl- 
cer zla* v okviru deželnega načr
ta za razvoj gospodarstva. Sicer pa 
se karnijska vprašanja sploh ne da
lo rešiti drugače kot z načrtova^ 
njem. Za Kamijo je treba najprej 
poskrbeti, da se poveže s svetom, 
saj Je sedaj precej ločena od nje
ga Zato je velike važnosti zgra
ditev predora pad Karnijskimi Al
pami, ki bo povezal Ziljsko dolino 
z dolino But.

V imenu odbora je odgovoril sve
tovalcem predsednik Berzanti, ki je 
nakazal tudi stališče do štirih re- 
solucij (KD-FSI, PSU in 2 KPI). Re
kel je, da odbor meni, da ni moč 
upoštevati peticije iz formalnih in 
vsebinskih razlogov. Vendar meni 
odbor, da so nekatere zahteve, naz
načene v peticiji, upravičene, ter 
da Je treba v deželi voditi posebno 
politiko, ki bo upoštevala potrebe 
gorskih krajev. Ta politika pa se 
sicer že izvaja. Treba jo je le na
daljevati. Vsa vprašanja gorskih 
krajev pa bo treba vključiti v načr

tovanje. V tem okviru se bodo ta 
vprašanja lahko postopno reševala, 
pri čemer bo treba seveda upošte
vati najbolj nujna.

Glede resolucij je predsednik 
Berzanti dejal, da usvaja odbor ti
sto, ki sta jo predložila Mizzau 
(KD) in Moro (PSU), ki predlaga, 
naj se sicer peticija da v arhiv, 
hkrati pa naloga državi in deželi 
skrb za reševanje posamičnih vpra
šanj gorskih krajev. Sprejel je tudi 
resolucijo socialistov Mora in Ber- 
tolija za zgraditev predora pod pre
lazom Monte Croce Carnico, toda 
le kot priporočilo. Glede obeh ko
munističnih resolucij je rekel, da 
se strinja z nekaterimi njunimi toč
kami, da pa zavrača ustanovitev 
novih okrožij v deželi. Ko pa so 
komunisti izjavili, da zahtevajo gla
sovanje o svojih resolucijah, je Ber
zanti rekel, da jima odbor naspro
tuje. Dejal pa je da se deželna 
uprava strinja z zahtevo po razši
ritvi deželnih pooblastil raznim kra
jevnim ustanovam.

Sledilo je glasovanje o obeh re 
solucijah, ki so ju predložili ko
munisti in običajna večina ju je 
zavrnila. Končno je večina tudi gla
sovala za predlog poročevalca Miz; 
zaua (KD), naj se da peticija v 
arhiv in s tem odstrani z dnevnega 
reda.

Na seji je predsednik deželnega 
sveta de Rinaldini sporočil, da je 
poslal trbiškemu županu pismo, v 
katerem ga je prosil, naj izreče dru
žini smrtno ponesrečenega rudarja 
Kausa v Rablju sožalje dežele.

Natečaj ob razstavi cvetja
Ob XII. mednarodni razstavi cve

tlic, sadja in zelenjave razpisuje 
Združenje krajevnih pisateljev ob 
sodelovanju ustanove za obnovo 
kmetijstva v Trstu, vsedržavni na
tečaj poezije v italijanskem jeziku 
o temi «Vrt». Razna dela je treba 
poslati do 29. marca na tajništvo 
razstave v Ul. Teatro Romano 17. 
Poezije ne smejo šteti več kakor 
35 stihov.

Tržaški fotografski krožek pa raz. 
pisuje skupaj z Garden Clubom in 
drugimi klubi natečaj za fotoama
terje. Natečaj je dostopen vsem za 
čmo-bele fotografije in za barvne. 
Interesenti lahko pošljejo štiri 
barvne slike, število navadnih slik 
pa je neomejeno. Slike lahko pošlje
jo do 15. marca. Dela bo proučila 
posebna žirija.

Sinoči je bila na sedežu tržaške 
kvesture, in sicer na političnem od
delku, tiskovna konferenca na ka
teri je višji komisar dr. Lettieri po
dal v prisotnosti načelnika politič
nega oddelka dr. Zapponeja poroči
lo o poteku akcije, ki so jo policij
ski organi izvedli v zvezi z uvozom 
2.6 kg surovega opija v državo.

Novica o odkritju tihotapstva z 
mamili je prišla na dan že včeraj 
zjutraj. Neki tržaški dnevnik je 
namreč že včeraj poročal o areta
ciji nekaterih oseb, ki so bile za
pletene v to tihotapsko dejavnost. 
Novinar.iL vseh drugih časopisov, ki 
niso bili deležni novice, so izrazili 

tej zycži svjjje nezadovoljstvo, kar 
je sprejel na znanje sam kvestor 
dr. Parlato.

V resnici pa je bil potek operaci
je, ki jo je izvedel specializirani od
delek kvesture precej drugačen, kot 
se je zdelo spočetka.

Dogodki so potekli tako. že prejš 
nji petek je tržaški kvestor ukazal 
višjemu komisarju dr. Lettieriju, naj 
se zanima za zadevo. Dr. Lettieri 
je_ sicer, vsaj sodeč po govoru iz 
južnejših delov Italije, toda je brez 
dvoma, zelo nadarjen, kar se tiče 
učenja jezikov. Med drugim je na 
tiskovni konferenci povedal, da se 
uči sedaj tudi slovenščine oziroma 
srbohrvaščine.

Dr. Lettieri se je takoj *preselil» 
v neki mestni hotel v bližini «tere- 
zijskega trga« ter navezal stike s 
prekupčevalci. Izdajal se je za Ar
gentinca (govori španski, portugal
ski in romunski) ter je bil verjetno 
tudi nekoliko maskiran. Tako je sto
pil v stik z enim izmed prekupče
valcev mamil. Pogajanja so se vle
kla več dni ter so se vršila v ne
kem javnem lokalu v bližini Ulice 
Geppa. Prejšnji torek bi se morala 
pogajanja zaključiti. Prodajalec pa 
je nenadoma sklenil, da bi morali 
opraviti prodajo v nekem drugem 
lokalu. Vse to je seveda zelo zaplet
lo nadzorno službo, ki so jo oprav
ljali policijski organi v okolici lo
kala. Dr. Lettieri se seveda ni smel 
izdati ter je sprejel prodajalčevo za
htevo. V neki gostilni v Ul. Geppa 
je prišlo dokončno do prodaje bla
ga. Da bi obvestil varnostne organe 
zunaj lokala, je dr. Lettieri odšel

v stranišče, kar pa je vzbudilo pre
cejšen sum pri enem izmed prekup
čevalcev. Šlo je za 51-letnega Nata- 
leja Brecevicha iz Ul. Milano 49, ki 
je skušal zbežati na cesto. Beg pa 
se mu ni posrečil, ker so ga agen
ti takoj aretirali. Policisti so prije
li tudi 43 letnega Domenica Matti- 
cha iz Proseške ulice 49.

Zaplenjeni surovi opij prihaja brez 
dvoma, vsaj neposredno, iz Jugo
slavije. Policisti so ugotovili, da ga 
je prinesel v Italijo 26 letni Ismet 
Beriša, jugoslovanski državljan Al
banskega porekla. Policisti sumijo,

brim mesecem v Trstu, toda potem 
je izginil brez sledu.

Vprašanje odv. Cccovinija 
o uničevanju 
borovega prelca

Liberalni občinski svetovalec Man- 
lio Cecovini je vložil na župana 
vprašanje, v katerem pravi, da bi 
morali lastniki gozdov odstraniti do 
15. februarja gnezda borovega prel
ca. V zvezi s to odločbo so občin
ski poljski čuvaji skrbno pregle
dali borove gozdove in ugotovili 
morebitne prekrške. V zvezi s tem 
vprašuje svetovalec, zakaj ni občina 
tudi na lastno roko poskrbela za 
odstranitev gnezd zlasti v Bazovici, 
na Padričah, v Gropadi, Trebčah, na 
Opčinah in v Križu. Nadalje vprašuje, 
ali namerava občina izpolniti to, 
kar ji pritiče, ter s tem odstraniti 
skrb za obstoj gozdov na Tržaškem 
Krasu; ali so v ta namen določili 
kakšen izdatek in v kolikšni meri 
ter kako namerava opraviti to de
lo, upoštevajoč, da ga je v prete
klosti poverila skupinam strokov
njakov med kraškim prebivalstvom.

Odvzem vozniških dovoljenj
V februarju je prefektura odredi

la, da se odvzame vozniško dovo
ljenje naslednjim šoferjem, ki so 
povzročili smrt ali hude poškodbe 
povoženim osebam, ali ki se niso

ustavili in pomagali ponesrečen
cem; za 24 mesecev so vzeli knjiži
co Carlu Armaniju in Carlu Moli- 
nariju, za 12 mesecev Mariu Deve- 
scoviju, Giovanniju Gheresentiju in 
Marinu Rassiniju, za 9 mesecev Gio- 
vanniju Mrzliaku, Desideriu Zolii, 
Dariu Zerialiju in Lorenzu De Mon- 
teju, 6 mesecev Paolu Agostinisu, 
Fulviu Bisiacchlju, Angelu Friolu in 
Oscarreju Mazzoliniju, po 3 mesece 
Guidu Colauttiju, Agostinu Jerma
nu, Luciu Sergiu in Mariu Uscu.

šest vozniških dovoljenj so vzeli 
osebam, ki niso bile yeč sposobne 
zanje, dvema osebama pa za nedo
ločen čas, ker nista hoteli iti na 
zdravniški pregled.

Predavanje o raku
Drevi ob 20. uri bo v prostorih 

KPI na Pončani v Ul. Cancellieri 
3 predavanje o temi »Zdravljenje 
raka na ženskih organih in preven
tiva«. Pobudo za predavanje je da
la krajevna sekcija v sodelovanju 
z ženskim komunističnim gibanjem. 
Predaval bo ravnatelj higienskega 
urada tržaške občine dr, Aldo Fa
biani. Vstop je prost.

ki se je iz Furlanije zatekel v Vi
pavsko dolino, je bil sicer nepis
men, a je bil marljiv delavec in je 
pekel odličen kruh: mater, nežne 
narave, ki je imela na ramenih 
skrb za družino, pa sestri, popol
noma različni po značaju, slikarja 
Špacapana, glasbenika Kogoja itd. 
Iz «čme» dobe na Vipavskem je 
prešel v Pariz, kamor je odšel, ker 
«se tu ni več dalo živeti», popeljal 
nas je po Franciji in Italiji, nato 
pa se «kot lastovka» spet vrnil 
v svoje kraje.

Ko je prikazal posnetke svojih 
slik, ki so razkropljene po raznih 
državah v Evropi in tudi v Ame
riki, je Veno Pilon, spet duhovito 
dejal, da je mislil praznovati svojo 
70-letnico šele čez 10-15 let, a je 
bil na to prisiljen, ker je pač tako 
zapisano v osebni izkaznici. Pripom. 
nit je, da ni nikdar slikal na pa
met «iz trebuha», da mu ni bilo 
nikdar za slavo in denarni uspeh, 
pač pa, da je lahko svobodno izra
žal svoja čustva in ohranil svojo 
svobodo.

Dr. Robert Hlavatg se mu je po
novno zahvalil in mu podaril za 
spomin njegovo karikaturo, Milko 
Bambič pa se je spomnil prvega 
srečanja v Ajdovščini in poudaril 
veliko vlogo in pomen slikarjev 
Pilona, Špacapana in Čarga.

S Slovenskim klubom 
na Kmečko ohcet 
v Ljubljani

Slovenski klub priredi v soboto, 
18. t. m. enodnevni izlet v Ljublja
no na «Slovcnsko kmečko ohcet«. 
Cena izletu 1500 lir. Možnost ude
ležbe na poročni gostiji v Festival
ni dvorani.

Prijave sprejema do prihodnjega 
ponedeljka Slovenski klub v Ulici 
Geppa 9 ali pa potovalni urad «Au- 
rora« v Ul. Cicerone, tel. 29-243.

IZ SODNIH DVORAN

Obsojen zaradi kraje
Pred tržaškim kazenskim sodi

ščem (predsednik Corsi, tožilec Ro
sano, zapisnikarica Lidia Sferco) se 
je moral zagovarjati včeraj 34-letni 
Mario Zadnik brez stalnega bivali
šča, ki je bil obtožen da je ukra
del 23.000 ljr 40-letnemu zidarju Bru
nu Samcu fe' Prebenega 40.

Zadnik Je zkgrčšil tatvino 15. de
cembra 1. 1965 v poslopju podjetja 
«Siat» v Ul. Pietraferrata 1, kjer 
je Samec opravljal svojo službo. 
Zadnik je prišel tja z izgovorom, 
da išče delo ter se je v slačilnici 
polastil omenjenega zneska. Z de
lom ukradenega denarja je kupil 
volnen pulover, par hlač in plašč.

Sodniki so spoznali Zadnika za 
krivega ter so ga obsodili na 1 leto 
zapora in 45.000 lir globe. Obso
jenca bi zaradi pomilostitve kazni 
takoj izpustili na svobodo, če ne bi 
moral odsedeti še neko drugo za
porno kazen.

Na odru Kulturnega doma postavljajo sceno za nocojšnjo uprizoritev 
opere «Ero z onega sveta«
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S SEJE TRŽAŠKEGA OBČINSKEGA ODBORA

Nova konvencija o delovanju 
tržaške medicinske fakultete
O predlogu o tem bo moral sklepati občinski svet 
Obveznost občine bi znašala 20 milijonov lir letno

Na zadnji seji občinskega odbo
ra sta župan in odbornik za šol
stvo poročala glede predloga, o ka
terem mora sklepati še občinski 
svet, za odobritev osnutka nove 
konvencije med občino in drugi
mi ustanovami za ustanovitev in de
lovanje medicinske fakultete na 
tržaški univerzi. Treba je namreč 
podaljšati veljavnost prvotne kon
vencije, ki je bila sklenjena 11.12.’65 
ln s katero se občina, pokrajina, 
trgovinska zbornica ter združene 
bolnišnice, po dogovoru z univer
zo, obvezujejo, da bodo krile stro
ške za ustanovitev omenjene fakul
tete, in sicer za akademski leti 1965- 
66 in 1966-67. Da bi se torej zago
tovilo nadaljevanje študija na ome
njeni fakulteti, je treba podaljšati 
obveznosti za nadaljnja štiri leta. 
Za nov dogovor je potreben nov 
dekret predsednika republike, da 
se omogoči ustanovitev celotne fa
kultete.

Obveznost tržaške občine bi zna
šala 20 milijonov lir letnega pri
spevka, ki bi ga zvišali na 25 mi
lijonov v prihodnjih akademskih le
tih, če ne bi bilo več prispevka 
tržaške hranilnice in posojilnice.

Na svoji zadnji seji je občinski 
odbor odobril tudi dva sklepa gle
de postavitve svetlobnih prometnih 
znakov po mestu ter je bila ponov
no ustanovljena komisija za stalež 
osebja, ki ji bo predsedoval odbor
nik Chicco.

ne je prejelo v februarju 359 rev
nih družin.

ECA v februarju
Občinska podporna ustanova je 

izdala v preteklem februarju 64 mi
lijonov lir za razne oblike pomoči 
številnim revežem in družinam v 
pomanjkanju. V sodelovanju z o- 
srednjim zavodom in manjšimi or
ganizacijami, ki skrbe za občinske 
reveže, je ECA v preteklem mesecu 
izdala 29 milijonov lir za skrbstvo, 
ki ga je bilo deležno 526 odraslih 
ljudi in 135 mladoletnikov; 3.149 
družinam je občinska ustanova 
priznala pomoč v denarju, v skup
ni vrednosti 15 milijonov,' v na
daljnjih 1268 primerih pa je prizna
la pomoč družinam, ki so utrpele 
škodo zaradi vojnih dogodkov: 
skupna vrednost te pomoči je zna
šala 10,5 milijona lir. V februarju 
je prejelo 463 družin dnevno hra
no (35.000 obrokov), kar predstav
lja izdatek 7 milijonov lir. Končno 
je občinska ustanova razdelila med 
'reveže za 1 milijon lir bonov za 
nakup prehrambenih izdelkov. Bo-

OPERA NARODNEGA GLEDALIŠČA
■IVAN ZAJC. Z REKE

bo gost tržaškega Slovenskega gledališča 
DANES, 10. MARCA ob 21. uri 
v soboto, 11. marca ob 21. uri 
v nedeljo, 12. marca ob 16. uri

v KULTURNEM DOMU
Izvajala bo opero 

JAKOVA GOTOVCA

«Ero z onega sveta»
V posameznih vlogah bodo nastopili:
ERO: LJUBOMIR STRGACIC, JOSIP ŠUTEJ (Zagreb) — v 

alternaciji
D JULA: ZORKA WOLF, MIRKA KLARIČ (Zagreb) v alternaciji 
DOMA: BLANKA ZEC, NEVENKA TOMAŠIČ — v alternaciji 
MARKO: FRANJO GODEC, TOMISLAV NERALIC (Berlin) v 

alternaciji
MLINAR: TUGOMIR ALAUPOVIC, MILIVOJ KUCIC (oba Za

greb) — v alternaciji
Orkester, zbor in balet reške Opere

Dirigent: VLADIMIR BEN1C 
Režiser: DINKO SVOBODA 
Inscenator: ANTON 2UNIC
Prodaja vstopnic vsak dan od 12. do 14. ure ter eno uro pred 
pričetkom predstave pri blagajni Kulturnega doma. 
Rezervacije na tel. 734265

Uprava Slovenskega gledališča obvešča cenjeno 
občinstvo, da so za izredno gostovanje reške Opere 
z «Erom z onega sveta» vstopnice še na razpolago 
za vse tri predstave. Obenem opozarja, da je bal
kon dvorane Kulturnega doma akustično in vizualno 
zelo priporočljiv, še posebno za operne predstave.

Cenjeno občinstvo prosimo, da rezervirane vstop
nice prevzame vsaj pol ure pred začetkom predsta
ve, ki bo vsakokrat točno ob napovedani uri. Po za
četku predstav vstop v dvorano ne bo dovoljen.

Gledališča
Verdi
Pri blagajni gledališča se danes za

čenja prodaja vstopnic za zadnjo pred 
stavo Bizetove opere «Lovcl biserov«, 
ki bo v nedeljo ob 16. uri za dnevni 
red v vseh prostorih. Nastopili bodo 
isti pevci-solisti kot pri prejšnjih 
predstavah. Dirigent Nino Verchi.

Ribič Mario Biasol 
podlegel poškodbam

Sinoči ob 20. uri je na 2. kirur
škem oddelku splošne bolnišnice pre
minil ribič Mario Biasol, katerega 
je prejšnjo soboto hudo ranila z no
žem njegova sostanovalka in prija
teljica Salvina Nelli por. Esti. Mo
škega so sprejeli v bolnišnico s pri
držano prognozo.

Biasolova smrt bo seveda hudo 
poslabšala ženskin položaj. Sedaj je 
že gotovo, da jo bodo prijavili so
dišču zaradi umora.

Avtomobilist podrl 
moškega in žensko

Od 10 do 80 dni se bo moral 
zdraviti na ortopedskem oddelku 
splošne bolnišnice 55-letni Karel 
Turk iz Ul. Matteotti 7, katerega 
je v družbi s 67-letno Marijo Rust- 
ja iz Ul. Carpison povozil avto 
znamke «fiat 1100» TS 77605 in ka
terega Je v smeri proti središču 
mesta upravljal 34-letni Francesco 
Trampuš iz Ul. Bonomo 1.

Moški in ženska sta prečkala Ul. 
Giulio v bližini poslopja št. 58, ki 
ju je na prehodu za pešce podrl 
na tla omenjeni avtomobilist. Ma
rija Rustja se bo morala zdraviti 
na ortopedskem oddelku kakih 10 
dni.

Vaspist v avto
Sinoči ob 19.20 so prepeljali na 

ortopedski oddelek splošne bolnišni
ce 45-letnega Edvarda Germanija iz 
Doline št. 356, ki se je ponesrečil z 
vespo na križišču Ul. Flavia pri 
štramarju z novo cesto, ki prihaja 
iz predora pod Dolgo krono. Do ne
sreče je prišlo, ker Germani ni u- 
pošteval znaka »stop« v smeri svo
je vožnje ter se je zato zaletel v 
avto znamke «fiat 600 D« TS 81802, 
ki ga je upravljal 20-letni Giuseppe 
Piccoli iz 1. Machlig 4. Germani se 
je pri trčenju pobil po desnem ko
lenu ter po levi nogi. Ozdravel bo 
v 8 dneh.

V nedeljo, 12. marca, bo ob 
9. uri v Gregorčičevi dvorani 
Ul. Geppa 9

REDNI OBČNI ZBOR 
KMETIJSKE ZADRUGE 

V TRSTU
Dnevni red:

Poročilo upravnega odbora 
Poročilo nadzornega odbora 
Predložitev, diskusija in odo

britev obračuna, zaključe
nega 31.12.1966 

Izvolitev upravnega odbora 
po določbah statuta 

Izvolitev nadzornega odbora 
Razno

Vabimo vse člane, da se občne
ga zbora udeležijo.

Vsi absolventi, profesorji ln 
dijaki 5. letnika Slovenske 
trgovske akademije v Trstu 
so vabljeni na

DRUŽABNO
SREČANJE

ki bo v četrtek, 16. marca ob 
21. uri v mali dvorani Kul
turnega doma.

Na tem srečanju bodo absol
venti praznovali 20-letnico ob
stoja šole in ustanovili svoje 
združenje.

Prosimo za točnost!
PRIPRAVLJALNI ODBOR

Včeraj-danes
ROJSTVA, SMRTI IN POROKE
Dne 9. marca 1967 se je v Trstu 

rodilo 7 otrok, umrlo pa je 12 oseb.
UMRLI SO: 47-letiM Marcello Bor- 

tolotti, 59.1etmi Santo Stu-lle, 79-letni 
Raniero Spadonl, 55-letna Caterlna 
Ussenich por. Bembich, 64-letna An- 
na Capodagll vd. Blgini, 81-letnl Ori- 
sto Ruzzier, 71-letna Valerla Levi vd. 
Cattolin, 52-letna Filomena Zacohigna 
por. Cubena, 89-iletnl Fortuna to Bot- 
teri, 87-Ietni Pellegnino Saln, 64-1 e t n i 
Giovanni Ladich, 73-letna Fo-sca Mat- 
tica por. Crisma.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure)

Glustl, Ul. Bonomea 93 (Greta); 
dr. Rossetti, Ul. CombI 19; dr. Signo 
ni, Trg Ospedale 8; Tamaro in Nerl, 
Ul. Dante 7.

nočna služba lekarn
(od 19.30 do 0.30)

Godina, Trg S. Glacomo 1; Grlgo- 
Ion, Alla Minerva, Trg S. Francesco 
1; Al Due Mori, Trg Unitš 4; Nlco- 
11, Ul. dl Servola 80 (Skedenj).

SLUŽBA OBČINSKEGA ZDRAV
NIKA. Za poklic v prazničnih dneh 
v primeru, če ni mogoče najti dru
gega zdravnika, je treba telefoni
rati na štev. 90-235.

Nazlonale 14.30, 21.«5 «11 dottor 
go« Metrocolor Iz romana B°r .. 
Pasternaka. Geraldlne Chaplin, 
lec Guinness. Omar Sharlf, 
Dvanajsti teden. »i|

Excelsior 15.30 »Fantasta« Najve|;J
Walt Disneyjev film. Technicolo ^ 

Fenice 15.30 «La resa dei contl« 
Technlcolor. Thomas Millian. ^ 

Eden 16.00 «A clascuno M suo« 1* 
nicolor. Gian Maria Volonte, lr£ 
Papas, Gabriele Ferzettl. Prepo 
dano mladini pod 18. letom. 

Grattaclelo 16.00 «La notte del te' ' 
rali« Technlcolor. Peter oT0?ini 
Omar Sharlf. Prepovedano mla° 
pod 14. letom.

Bltz (tlllca San Francesco 10) ,
15.00 «Trc uominl in fuga« ®a‘,Si 
Panavision. — Bourvil De Fun 
Therry Thomas.

Alabarda 15.45 «11 buono, 11 
il cattlvo« Colorscope. Cltnt »s- 
wood. Prepovedano mladini pod 
letom. ...

Ftlodrammatlco 15.30 «La batta«1, 
di Algeri« Nagrajen v Benetk* • 
Prepovedano mladini pod 14. 
tam. .

Moderno 16.00 «Una splendida c*" 
glia« Technlcolor. Sean Conne v j 
Jean Seberg. Prepovedano ml*® 
pod 14. letom, „hl.

Crtstallo 16.00 «Incompreso» Tecl 
color. Anthony Quayle, Stef* 
Colgrande ..

Garibaldi 16.30 «Follie d’Europa» ^ 
povedano mladini pod 18. letom. 

Aurora 16.30 «Miau... miau... arrlb*-" 
arriba!« w

Capitol 15.30 «Gambit, grande fur „ 
al Semlramls« Technlcolor. Shif‘ej 
Mac Laine, Michael Caine. , 

Impero 16.00 ((Tramonto dl vn 10 
lo».

Vittorio Veneto 15.30 «Svegliati e ® 
cidi« Technlcolor. Robert Hoffm*”, 
Lisa Gastonl. Prepovedano ml*® 
pod 18. letom. .

Ideale 16.00 dSupergiallo a Scot,la 
Yard» Iz romanov Edgarda W**

Astorla (Ulica Zoruttl. fllobus St ’’
16.00 «Strana voglia dl una ve®°),ei 

Astra 16,30 «G11 schiavi piu fortl o
mondo«. ,,

Abbazia 16.00 «1 pistoleri maledetl 
Technlcolor. Audrey Murphy.

Ljudska prosveta
Smučarski odsek SPDT vabi 'j 

mlade planince na planinski v,evL 
ki bo v Dijaškem domu v Ul. G*" 
stica 72 v soboto, 11. 3. ob 20. • 
Predaval bo smučarski učitelj ^ 
drej Mažgon o pravilni smučarski . 
premi. Predvajal bo tudi film o 
Blantu.

Razna obvestila
V ponedeljek ob 15.30 bo na s 

dionu Prvi maj telovadba za otro« ' 
Vpisovanje pred pričetkom. 
ne vaje bodo redno vsak ponedeU*

Pogrebno društvo v Rojanu va£| 
svoje člane na redni občni ribor, 
bo v nedeljo, 12. t.m. ob 9.30 v dm 
štvenih prostorih. — Odbor.

Darovi in prispevki
V počastitev spomina drage hW 

Danice m zeta Stanka Vuka da> 
Ema Tomažič 5000 lir za Dijaško 
tlco, 3000 lir za Glasbeno matico 
2000 lir za Športno združenje Bor.

Namesto cvetja na grob pok. J' 
ke Milkovič darujeta Marta in K< 
Gec 5000 lir za Dijaško matico.

TRŽAŠKA KNJIGARNA
Trat . Ul. »v. Frančišku *° 

1 clt-loii 61-70»
Novost:
Trubar:

ABECEDARIUM 425 »r

Sporočamo žalostno vest, da nas je po kratki ln mučni 
bolezni za vedno zapustil naš

LUDVIK PURIČ
Pogreb nepozabnega pokojnika bo danes ob 15. url lz hiše 

žalosti v Velikem Repnu št. 13.
Žalujoči žena Luiza, sinova Roman® 
in Stano, vnuki in drugi sorodniki 

Veliki Repen, 10. marca 1967. ^
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Jedrske hipoteze 
v zvezi z Ženevo
Sporazum o prepovedi sirjenja jedrskega orožja naj 
bi pomenil uvod v proces denuklearisacije tudi 

jedrskih sil samih

Ponovno so oči sveta uprte v 
Ženevo: tu namreč obstaja mož- 
n°st, da bo v kratkem podpisan 
sporazum o prepovedi širjenja je
nskega orožja. Sama po sebi je ta 
vest dobra, zakaj na področju raz
orožitve podobnih ne srečujemo ni- 
“ vsako prestopno leto. V vsakem 
Primeru pa so redkejše od onih, 

pripovedujejo o uničevalnih no
htih na področju oboroževanja.

Jedro sporazuma o prepovedi 
Urjenja Jedrskega orožja bi bilo 
v glavnem v tem, da se ohrani 
planji nacionalni in geografski 
lirski status quo. To bi dejansko 
koralo pomeniti zaustavitev na
daljnjega širjenja jedrskega klu- 
Ja. ki v tem trenutku šteje pet 
Jlanov: ZDA, SZ, Vehko Britanijo, 
‘fancijo in Kitajsko. Vse ostale 
nžele, podpisnice sporazuma, bi 

Pa prostovoljno odpovedale pro- 
arv°dnji ter uporabi atomskega 
Orožja, vtem ko bi jedrske sile in 
Velesile prevzele obveznost, da jih 
116 bodo seznanjale z jedrskimi 
v°jnimi skrivnostmi, kot tudi ne 
Vlagale z jedrskim orožjem.

Ko je znan obseg nevarnosti, 
** ga predstavlja atomsko orožje, 
®°tem je za zdrav razum zelo 
^Prejemljiva aritmetika, da je bo- 
1® živeti na svetu, v katerem je 

P®*' jedrskih sil, kot pa v onem, 
jih je, postavimo, sedem, de- 

ali dvajset. Čeprav je težko 
pjti argumente, s katerimi bi bi- 
0 moč izpodbijati to tezo, bomo 
^ndarie skušali dokazati določeno 
"■»ro «apriorizma», ki je v njej 
Vs«bovana.

Ce se ognemo področja formal- 
jj® logike ali aritmetike in doslejš- 
PJ6 širjenje kroga jedrskih sil o- 
™2ujemo v kontekstu mednarod- 
Pih odnosov po drugi svetovni voj- 
P*> se bomo prepričali, da je v 
Procesu nastajanja jedrskega klu
ba obstajal trenutek, ko je nu-
^sarizacija neke velike sile, na- 
vtlic vsemu, predstavljala poziti- 

dogodek: bil je to trenutek, 
je Sovjetska zveza zrušila je- 

®tski monopol ZDA in ko je bi- 
0 tako ustvarjeno jedrsko ravno- 
J^je sil, pa tudi strahu. Z dolo- 
Phega podobnega gledišča bi se 

JP°gle postavljati hipoteze tudi o 
e>h, ali so možne v neki bližji 
Patoma daljši bodočnosti situa- 
?J®, spričo katerih bi širši krog 
lirskih sil predstavljal «manjše 
zl°» (glede na globalno pozicijo 
^vnotežja moči in strahu) od di- 
Pelctorija dveh ali petih sedanjih 
le<trskih sil, katere se, zahvaljujoč 
!y°ji neizpodbitni jedrski premo- 
, had vsemi ostalimi deželami, 
Phlto pojavijo (in nekatere se tu- 

P* Pojavljajo) kot nosilci zelo ne- 
v&rnih vidikov intervencije, domi- 
PPcije in pritiska. Prav tako bi se, 
P^zlic resničnosti pojmovanja o 
^aki nevarnosti vseh bomb, dia- 
.^tično lahko ocenilo, koliko zla 

kakšno zlo se skriva v atomski 
.“°mbi tega ali onega. Saj je ce- 
0 Spaak, bivši generalni sekre- 
‘ar NATO, smatral za primerno 
®v°Jo izjavo, da vendarle raje vi- 
P* atomsko bombo v rokah Fran- 
c°2a kot pa Nemca.

Kljub temu se nam zdi odločil
na pomena, da predstavlja šir
ile jedrskega orožja enega od 
^Pomembnejših instrumentov Sir
ija jedrske nevarnosti in da bi 
Pravočasna onemogočitev tega po
lnila izredno važno dejanje na 
Pp^rocju zmanjševanja jedrskih 
*toženj, ki se zbirajo nad svetom, 
'' katerem živimo. Lahko bi celo 
tekli, da je za sprejetje podobnega

ukrepa nastopila dvanajsta ura, 
zakaj pred vrati jedrskega kluba 
se je že zbralo precej dežel, ki bi 
želele postati njegove članice. Do
bro nam je znano, da so 1. 1945 
samo ZDA imele atomsko bom
bo, kmalu zatem, leta 1949, pa je 
tudi SZ postala atomska sila. Tri 
leta kasneje, torej leta 1952, se je 
njima pridružila še Velika Brita
nija. že se je zdelo, da se je 
krog zaprl, ko je po vmesnem ob
dobju desetih let celo takale dru
gorazredna sila, kot je Francija, 
prišla leta 1962 do svojega jedr
skega orožja.

In končno je leta 1964 Kitaj
ska dokazala, da je atomsko orož
je dostopno tudi nerazvitim deže
lam. Po vsem tem sodeč, se lahko 
postavimo na stališče, da obsta
jajo danes vsi znanstveni in tehno
loški pogoji za proizvodnjo atom
ske bombe tudi v Zahodni Nem
čiji, Kanadi, Indiji, na Japonskem, 
na švedskem, v Švici, Izraelu in 
verjetno še v nekaterih drugih de
želah. Kot vselej v zgodovini, 
tudi v tem primeru razvoj znano
sti ne prenaša monopola, pa naj 
si bo od ene ali druge strani, 
marveč se skrivnosti znanosti prej 
ali slej razkrijejo in širijo kot po 
nekakšni verižni reakciji.

Upoštevajoč dejstvo, aa Je pro
izvodnja atomskega orožja odvis
na od stopnje razvoja jedrske fi
zike ter določenih industrijsko- 
tehnoloških predpostavk, postane 
očitno, da je sodobni nagli razvoj 
znanosti in tehnike omogočil pri
stop k temu orožju že dokaj ši
rokemu krogu dežel. V tem okvi
ru — če odmislimo vprašanje, ali 
je sploh mogoče preprečiti ta pro
ces diferenciacije znanstvenih ter 
industrijskih dosežkov, med kate
re sodi tudi vojaška' jedrska teh
nika — smo nekako pripravljeni 
verjeti, da je to do določene me
re vendarle možno ob upoštevanju 
zgodovinsko ter kvalitativno nove 
nevarnosti, ki jo predstavljata u- 
poraba in zloraba atomske zna
nosti ter industrije v vojaške na
mene. Važno je to, da dejansko 
obstajata ta težnja in pa nevar
nost, da bi se naglo razširil krog 
pnih, ki bi bili v posesti jedr
skega orožja, ■ kot obstaja tudi' 
dejanska mpžpq$t,...da, se to pre
preči. V kolikor bo sporazum o 
prepovedi širjenja jedrskega o- 
rožja sprejet in v kolikor ga bo
do sprejele ter podpisale tudi deže
le, ki bi ga lahko proizvajale, o- 
ziroma, ki bi bile pripravljene ga 
sprejeti od strani tretjih dežel, 
v toliko bo tudi ena od poti širje
nja jedrske nevarnosti presekana.

Tu pa se že nahajamo na pod- 
dočju najresnejših pridržkov v 
zvezi s sporazumom o prepovedi 
širjenja jedrskega orožja: le-ta ne 
sme predstavljati samo osamljene
ga dejanja, temveč mora biti uvod 
v proces denuklearizacije tudi je
drskih sil samih. Sprejetje tega 
sporazuma ne sme pomeniti spre
jetje jedrskega statusa quo, ne
kakšno posvetitev razdelitve na je
drske in nejedrske sile. Odpoved 
ostalih dežel proizvodnji, nabav- 
ljenju in uporabi atomskega orož
ja, do katerega ima zdaj priti na 
pobudo obeh velesil, mora ob
enem tudi pomeniti novo pobudo 
za naslednji korak: da se namreč 
izpopolni Moskovski sporazum o 
prepovedi jedrskih poizkusov tudi 
s prepovedjo podzemeljskih eks
plozij in da se zatem pristopi k 
postopni jedrski razorožitvi.

Jutri bo v ,JE.ru" nastopil Tomislav Neralic, član berlinske Opere
. , i . ' -vi 'j m i

Tomislav Neralic, svetovno znani basist, ki bo nastopil v vlogi 
Marka. Gostoval je že dvakrat tudi v gledališču «Verdi».

Blanka Zec, ki bo pela vlogo Dome v alternaciji 
z Nevenko Tomašič
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POPOTOVANJE PO DEŽELI DOBREGA VOJAKA ŠVEJKA

BRA TISLA V A: zares odlično kosilo 
težkoče s sobo in zamenjavo denarja

v

Cehi se čedalje bolj zavedajo koristi, ki jih prinaša turizem 
Odrezavi receptor: «Sobe nimamo, poiščite si jo drugje» - Kako 
naj se v banki znajde Jugoslovan, ki želi zamenjati valuto

0 DUŠEVNO IN TELESNO PRIZADETIH OTROCIH

Vloga in naloge 
defektologi j e
Kaj pomenijo izrazi surdopedagogika, logopedija 
in lillopedagogika - Najštevilnejšo skupino tvo

rijo duševno nerazviti otroci

l.
Prav naglo smo po asfaltni ce

sti, ki jo z obeh strani obdaja 
drevored, prispeli do prijetnega 
mesta — Bratislave. Pošteno nas 
je že pestila lakota, zato smo naj
prej zavili v samopostrežbo. Tu 
smo se prvič seznanili z njihovo 
kuhinjo, ki prav zares ne slovi 
zaman po svetu. Za‘zelo izdaten 
obed smo plačali le 27 čeških 
kron, okrog 500 lir. Pravilno pred
stavo o cenah pa si gost pridobi 
šele v primeru, če je seznanjen, 
kaj vse nudijo za to nizko ceno. 
Za hladno predjed ruska jajčka, 
sekljani zrezek z grahovo omako, 
krompirjevo kašo, mešano solato, 
čokoladno torto in limonado.

Ta način ravnanja s turisti je 
prav gotovo ena izmed najučinko
vitejših turističnih vab, ki se zna 
brez dvoma bogato obrestovati. 
Nizke cene prehrambenih artiklov 
predstavljajo prvovrstno reklamo. 
In nemalokrat je že samo to do
volj, da pridejo tujci. Čeprav pri 
hrani in pijači ne zapravijo mno
go, pa so vendarle tu še razni 
izleti, ogledi razstav, za kar gost
je tu povsod plačajo vstopnino. S 
povečanim tujskim dotokom se av
tomatično poveča tudi prodaja 
kristalnih in porcelanskih izdel
kov. Pa izdelki domače obrti. Z 
drugo besedo, Čehi se čedalje 
bolj zavedajo dobrih plati nevid
nega izvoza —• turizma.

V Bratislavi je vedno mnogo 
tujcev, zato ni tako enostavno 
dobiti sobe. Najprej smo zavili v 
velikanski hotel, ki so ga prav 
tedaj adaptirali,

g Y/M 
2 V/M
te

Radio Trst A
„7.15, 8.15, 13.15, 14.15, 20.15 - 
foročila 7.00 Koledar - 7.30 Ju
vanja glasba - 11.40 Radio za 
*ole - 12.00 Vokalni ansambli - 
}2.lo Med tržnimi stojnicami - 
*2.25 Za vsakogar nekaj - 13.30 
Glasbeno potovanje - 17.00 Skupi
la «Musici del Friuli» - 17.25 Ra- 
oio za šole - 17.45 Orkester Re
pe j a Touzeta in skupina «The 
^avvaiian Hula Boys» 18.00 Ne 
Vae, toda o vsem - 18.15 Umet
nost, književnost in prireditve - 
l3-30 Slavni solisti - 19.00 Moj 
Prosti čas - 19.15 Ambrosejev or- 
afester - 19.45 Plošče - 20.00 šport 
„ 20.35 Gospodarstvo in delo - 
20.50 Veseli utrinki - 21.00 Kon- 
Cert operne glasbe - 22.00 Zvočna 
Paleta - 22.45 Magija glasbil.

Trst
,12.05 Poje Silva Balanza - 12.25 
Tretja stran - 13.15 Kot juke box 
' 14.05 Koncert - 14.30 Franco Rus- 
s° in njegov ansambel.

Koper
, 6.30, 7.30, 12.30, 13.30, 14.30, 
15.30, 19.15 — Poročila - 7.15 Ju
vanja glasba - 8.00 Prenos RL - 
49-15 Pesem in ples - 10.45 Turi
stične beležke - 11.15 Nove plošče 
1 12.00 in 13.00 Glasba po željah - 
13.40 Melodije za vas - 14.00 Po- 
Pularne skladbe - 15.00 Zbor Mo- 
ravskih učiteljev - 15.45 Domači 
®nsambli - 16.00 Kulturni zapiski 
; 16.20 Današnje teme - 16.30 Simf. 
koncert - 17.40 Pevci lahke glasbe 
'18.00 in 19.30 Prenos RL - 22.15 
Prkester J. Gleason - 22.35 Vio- 
l°nčelis’, Ciril Škerjanec.

Nacionalni program
7.00, 8.00, 13.00, 15.00, 20.00 —

12.10 Pri bolgarskih zabavnih an
samblih - 12.30 Kmetijski nasveti
- 12.40 Pihalne godbe - 13.30 Pri
poročajo vam... - 14.05 S popev
kami po svetu • 14.35 Naši poslu
šalci čestitajo - 15.20 Napotki za 
turiste - 15.25 Zabavni intermezzo
- 15.40 Mladinska oddaja - 16.00 
Vsak dan za vas - 17.05 Simfo
nični koncert - 18.00 Aktualnosti - 
18.15 Zvočni razgledi - 18.50 Kul
turni globus - 19.00 Lahko noč, 
otroci! - 19.15 Glasbene razgled
nice - 20.00 Orkester Roger Wil- 
liams - 20.20 Zunanjepolitični pre
gled - 20.30 Slovenska zemlja v 
besedi in pesmi - 21.15 Oddaja o

7.30, 8.30, 13.30, 14.30, 19.30 — morju in pomorščakih - 22.10 Wil-

PETEK, 10. MARCA
Poročila - 8.30 Lahka glasba - 
9.07 Pick Mangiagalli, van Heu- 
sen, VVarren itd. - 10.05 Neapelj
ske pesmi - 10.30 Šola - 11.30 So
pranistka Montserrat Caballe - 
12.47 Žena danes - 13.33 Lahka 
glasba - 14.40 Ital. lahka glasba -
16.00 Spored za mladino - 17.45 
Tribuna mladih 18.15 Glasba za 
mladino - 19.30 Luna park - 20.20 
Simf. koncert - 22.30 Ital. folklor
na glasba.

II. program

Poročila - 8.45 Orkester - 9.40 
Glasbeni album - 10.15 Pet konti
nentov - 10.40 Gene Pitney in San- 
die Shaw - 11.42 Pesmi desetletja
- 13.00 Pisan spored - 14.00 Juke 
box - 14.45 Za prijatelje plošč -
15.15 Dirigent Leonard Bernstein
- 16. o0 Mednarodna lahka glasba
- 17.05 Ital. lahka glasba - 17.35 
Operetni motivi - 18.35 Enotni raz
red - 20.00 Tino Buazelli - 21.40 
Plesna glasba.

III. program
18.30 Lahka glasba - 18.45 Kul; 

turni pregled - 19.15 Vsakovečerni 
koncert - 20.39 Znanstvena oddaja
- 21.00 Francesca Bertini - 22.50 
Literarna oddaja.

Slovenija
6.00, 8.00, 10.00, 13.00, 15.00,

19.15 — Poročila - 8.05 Odlomki iz 
komičnih oper - 8.55 Pionirski ted
nik - 9.25 Ansambel Ati Soss ; 
9.40 Mladinski zbori - 10.15 Pri 
skladatelju Pavlu šivicu - 10.35 
B. Mac Mahon: Mačka v žitu -
11.00 Turistični napotki - 11.15 Po
pevke - 12.00 Na današnji dan -

lem Pijper in Hans Henkemans 
22.50 Š. Brkovič: Pesmi - 23.05 
Mozaik jazza.

Ital. televizija
Od 8.30 do 12.00 Šola - 15.00 

Kol. dirke - 17.30 Dnevnik - 17.45 
Program za mladino - 18.45 Ba
letni program - 19.15 Človek in 
družba - 19.45 Športne vesti in 
ital. kronike - 20.30 Dnevnik -
21.00 Pirandello: «Sei personaggi 
in cerca d'autore» - 23.20 Dnevnik.

II. kanal
18.00 Tečaj angleščine - 19.00 Ni

koli ni prepozno - 21.00 Dnevnik -
21.15 Dokumenti: Operacija Alsos 
- 22.10 Nagradno tekmovanje:
«Giochi in famiglia».

Jug. televizija
9.40 in 14.50 TV v šoli - 10.35 

in 15.45 Angleščina - 11.00 in 16.10 
Osnove splošne izobrazbe - 17.05 
Poročila - 17.10 N. Simončič: Pra
šički — hit. igra - 17.55 Obzornik 
. 18.15 TV tribuna: Elektro gospo
darstvo 19.10 V. Hugo: Nesreč 
niki 20.00 Dnevnik . 20.37 Kruto 
morje — film - 22.40 Poročila.

«Oddajamo, žal, le polovico sob 
in te so že vse zasedene,* nas 
je prijazno odpravil starejši re< 
ceptor. Bil pa je toliko vljuden, 
da nam je povedal, v katerem 
hotelu bomo dobili prazne sobe. 
Poiskali smo torej priporočeni ho
tel, ki je zgrajen na novo in zelo 
razkošno. Receptor nam je pove
dal. da imajo še dovolj prostora.

«Kaj pa cena?* sem pobaral ra 
do vedno.

Po uradnem tečaju bi za dve 
dvoposteljni sobi morali odšteti 
okoli osem tisočakov. Zanimalo 
nas je še, če bi kje v mestu lah
ko morda ceneje prenočili.

Proti vsem etičnim načelom je 
receptor zmajal z glavo in nam 
domišljavo zabrusil: «Poiščite!»

In ker Bratislava ni niti malo 
podobna kretskim labirintom, da 
bi se lahko kar tako izgubili, smo 
po enournem nadlegovanju doma
činov le našli eleganten hotel 
Carlton. Hotel je sicer že precej 
star, vendar ogromen, čist in ne 
najdražji. V vsaki hotelski sobi 
je tudi radio. Škoda je le, da 
lahko ves čas poslušaš le eno 
postajo, ki izmenoma oddaja tu
ristične napotke, zabavno glasbo 
in politične vesti.

Naše mošnje so bile naenkrat 
ob ves češki «cvenk», zato smo 
bili prisiljeni poiskati menjalni
co. Obiskali smo več bank, ven
dar so nas povsod napotili v glav
no mestno menjalnico.

Gordijski vozel predstavlja o- 
snovnošolsko enigmo v primeri s 
situacijo, v kateri smo se znašli 
naenkrat.

Na enem koncu velikanskega 
prostora je nad blagajniškim oken
cem pisalo: za kapitalistične dr
žave. Pred blagajno je stalo ne
kaj elegantno oblečenih dam.

Na drugi strani pa je nad oken
cem pisalo: za socialistične dr
žave. Vendar ne samo to, socia
listične države so bile tudi na
štete: ZSSR, Poljska, Madžarska, 
Romunija, Albanija, Bolgarija in 
konec. Pred blagajno se je dre
njalo toliko ljudi, kot da bi de
nar darovali, ne pa menjavah'.

Ker si pri najboljši volji nismo 
bili na jasnem, pred katero bla
gajno naj se postavimo, smo kar 
neodločno obstali sredi prostora.

IZ UMETNOSTJSI1I GALERIJ |

FAGANEL V «R0SS0NIJEVI» 
IN PR1M0SS1V «L0 SODEM*

Po ogledu prve tržaške razsta
ve v tem letu, ki jo prireja Ro
bert Faganel v Rossonijevi gale
riji, moramo mlademu slikarju 
priznati, da je napravil velik ko
rak navrej na svoji umetniški 
poti. Tu se nam namreč pred
stavlja kot ustvarjalec velikih pla
ten, ki jih uspešno obvlada v bar
vi in zasnovi. Veliko olje večer
nega razgleda na Trst izpred 
openskega obeliska, ki zavzema 
cel razstavni pano, in pa slika 
enakih mer gradeškega pristana 
z gozdom ladijskih jambo'rov ka
žeta, kako se Faganel dokončno 
uvršča med vidnejše pokrajinarje 
našega mesta. Odkrivata pa tudi, 
da je slikar postal v mnogočem 
osebno pristnejši, tako v barvah, 
ki so zelo umerjeno skladne in 
sedaj nanesene z gotovostjo zna
nja, kot v razgibanosti risbe. Ne
kdanja pestrost se ohranja le v 
slikah cvetlic, ki jih podaja veči
noma v pokončnih zasnovah. Vi
dez je, da je Faganel obrnil po
gled s čiste pokrajine na morje 
in slikanje obrežne lepote, ker 
ostale slike prikazujejo pristane 
in obale raznih mest tudi z na
sprotne strani Jadrana in Tiren- 
skega morja, ki jih je ustvaril 
med razstavljanjem po Italiji. S 
tem pa ni rečeno, da se izneverja 
ljubezni do kraške lepote. Tu vi
sita še dve odlični sliki Krasa, 
vsaka na eni strani podolgovatega 
olja barkovljanskega portiča, ki 
tvorita s tem, po popolnosti ugla
šenih oblik in nasprotstvih barv
nih odtenkov polj in morja, učin
kovit slikarski trospev lepote na
še zemlje, kot ga redkokje sreču
jemo na razstavah.

V miljski galeriji «Lo Squero» 
razstavlja drugi domači slikar, ki 
je po svojem delu res samosvoja 
osebnost. Je to Emil Primossi- 
Primožič, samouk vztrajne volje, 
odločen doseči umetniško dovrše
nost z lastnimi močmi. Razsež
nost galerije mu omogoča poka
zati nad 50 del, večinoma olj, 
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HOROSKOP
OVEN (od 21.3. do 20.4.) Napre

dovali boste, kljub nekaterim tež- 
kočam v teku popoldneva. Prišlo 
bo do neljubega spopada med vami 
in nekim gostom.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Imeli bo
ste priložnost, da navežete korist
ne stike z nekaterimi poklicnimi 
kolegi. Ljubezen in razumevanje 
vam bosta pomagala premagati vse
tGŽkoČG.

DVOJČKA (od 21.5. do 21.6.) Bo
dite v svojem delu disciplinirani in 
metodični. Uspešen dan za vse mla
doporočence.

RAK (od 22.6. do 22.7.) Skušajte 
se prijateljsko sporazumeti z ne; 
kim nevarnim tekmecem. Manjši 
nesporazum utegne ogroziti iskreno 
prijateljstvo.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Sreča vam 
danes ne bo naklonjena, vendar bo
dite vztrajni. Ne izgubite potrplje
nja v zvezi z nekaterimi napadi.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Poka
zali boste izredne sposobnosti pri
lagoditve. Obstaja nevarnost, da za
pravite zaupanje, ki ga do vas ima 
draga oseba.

TEHTNICA (od 23.9. do 22.10.)

Ne izgubite poguma spričo neka 
terih nepredvidenih težkoč. Potrpež
ljivost, ki jo boste pokazali v svo
jih čustvenih odnosih, bo obilno po
plačana.

ŠKORPIJON (od 23.10. do 21.11.) 
Upoštevajte kar se da natančno na
vodila, ki ste jih bili prejeli. Po
večal se bo vaš vpliv med prija
telji.

STRELEC (od 22.11. do 20.12.) 
Ugodne okoliščine bodo nadvse po 
zitivno vplivale na potek vaših po 
slov. Po nekem sestanku se bodo 
razmere v družini izboljšale.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) Bo
dite bolj previdni v zvezi z denar
nimi izdatki. Svoje čustvene težko
če zaupajte samo nekaterim iskre
nim prijateljem.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) Spre
jeli boste odločilen sklep v pogle
du neke važne pogodbe. V čustve
nih odnosih ne bo nobenih spre
memb.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Kmalu 
boste svoje delo lahko organizirali 
na bolj trdnih osnovah kot v pre
teklosti. Ogibajte se razgovorov o 
denarju med sorodniki.

nekaj risb, a tudi kipe, ki jih tu 
prvič vidimo. Čeprav je v neka
terih kipih kar dobro uspel, pa bi 
bilo škoda, da bi svoje moči cepil 
tudi v to smer. Bolj kot to pa 
nas na tej razstavi preseneča od
kritje Primožiča kot portretista 
in — nadrealista. Olje mlade žene 
in risbe glav so ustvarjene z ne
običajno jasnostjo opazovanja bi
stvenosti izrazov. Ne obremenjuje 
jih pa nobena šola, kar kaže tudi 
avtoportret v linorezu. Nasprotno 
pa učinkoviti list «Odsevi», izde
lan z razlivajočim se črnilom, bi 
lahko delal čast tudi pomembnej
šemu mojstru nadrealizma. Videz 
je, da so ti primerki za sedaj le 
prebliski na slikarskem obzorju 
tega likovnika, ki je pretežno po- 
krajinar. A vse kaže, zlasti olja 
iz tega leta, da Primožič ne bo 
dolgo pri sedanjem slogu med 
ekspresionisti in «naif» slikarji: 
žarenje barv, sočno zelenje in 
ognjeno rdeče strehe se že umi
kajo barvnosti zaoblačenih krajin.

M. B.

V zgodovini posebnega šolstva 
so se entuziasti prvi začeli ukvar
jati z otrokom, prizadetim v teles
nem in duševnem razvoju. V svo
jem iskanju posebnih metod in 
prijemov so bili različni, enaki pa 
v želji, pomagati otroku, ki ga 
je narava prikrajšala za zmožno
sti. Ta želja druži tudi današnje 
defektologe sveta, vendar pa nam 
ni treba več improvizirati metod 
saj so za vsako vejo defektologije 
na voljo že znanstvena dognanja 
in napotki.

Najprej se je posebno šolstvo 
začelo ukvarjati z najbolj očitno 
prizadetostjo, to je z gluhimi, ker 
so o njih sodili, v primerjavi s sle
pimi, da jih. je mogoče vzgajati 
in izobraževati. V nekaj stoletjih 
se je znanost o pouku gluhih — 
— surdopedagogika — razvila ta
ko, da študenti surdopedagogi že 
na višji stopnji šolanja dobijo 
kompleksen vpogled na gluhega, 
tako z medicinskega kakor pe
dagoškega in psihološkega vidi
ka. V začetku je to šolstvo obse
galo le gluhe, danes se razširja 
na naglušne. Modema elektroni
ka pa nudi tej veji defektologije 
vse večje možnosti (slušne apara
ture itd.).

Zelo blizu surdopedagogiki je 
logopedija, to je veda o odprav
ljanju govornih in glasovnih mo
tenj. Ker je oblikovanje govora 
bistveni del surdopedagogike, je 
logopedija, ki popravlja govor, zra
sla iz sudopedagogike. Danes se 
je osamosvojila, tudi na pedago
ški akademiji je poseben oddelek 
za ta študij. Ni treba poudarjati, 
kako veliko delo opravljajo lo
gopedi, ki (najbolje že v predšol
ski dobi) odpravijo morda prav 
neznatno in tudi težjo govorno 
motnjo, zaradi katere bi bil otrok 
zaznamovan in vse življenje hudo 
prizadet.

če je gluhi, naglušni, ki se ni 
šolal, nebogljen vaški revež, koli
ko težja je šele usoda nešola
nega slepega. To ej danes sa
mo še zgodovina, saj je šolanje 
slepih napredovalo do take stop
nje, da slepim praktično ni zapr
ta niti univerza. Tiflopedagogika 
pravzaprav zahteva poseben način 
obravnave ,,:5lepjJ( Je pa, osnovni 
stopnji, kasneje pa se slepi spet 
vključijo v čimbolj normalno oko
lje. In to je končni smoter reha
bilitacije slepih. Tudi ob tiflope- 
dagogiki raste posebna veja peda
gogike o vzgajanju in izobraževa
nju slabovidnih.

Najštevilnejšo skupino prizadete 
mladine tvorijo duševno nerazvi
ti. To so tisti otroci, ki so še pred 
desetletji končali šolsko obvez
nost največkrat v 1. razredu. Or- 
topedagogika s skrbno izbranimi 
premišljenimi postopki pomaga du. 
ševno manj razvitemu otroku, da 
se usposobi za somostojno ah 
vsaj delno zamostojno življenje. 
Znotraj te kategorije motenosti se 
diferencirajo še najmanj tri pod
skupine, po stopnji prizadetosti 
(lažja, srednja in težka stopnja 
duševne nerazvitosti). Sodobna ob
ravnava duševne prizadetosti ima 
tudi stopnjam prizadetosti ustreza
joče zavode.

Ni še dolgo tega, ko so sku
pino telesno invalidne mladine ob
ravnavali enostransko, le z medi
cinskega vidika. Invalidni otroci in

otroci z dolgotrajnejšimi boleznimi 
so bili zaradi takšnega gledanja 
odrezani od sveta in izgubljali 
dragoceni čas za vzgajanje in iz
obraževanje. Pogrezali so se va
se, in ker niso razvijali umskih 
in vseh preostalih sposobnosti, so 
bili poseben problem, ko jih je 
bilo po končanem zdravljenju tre
ba vključiti v normalno življenje. 
V okviru defektologije, ki obrav
nava vse vrste prizadetosti se je 
zato razvila tudi posebna pedago
gika za telesno invalidno mladino.

V najnovejšem času je čedalje 
številnejša in vidnejša skupina 
mladine z osebnostnimi in vedenj
skimi motnjami. Pravočasna stro
kovna obravnava osebnostno in ve
denjsko motenega otroka in mla
dostnika pomeni neprecenljivo pre
ventivo mnogih socialno patoloških 
pojavov — kriminala, prostitucije, 
alkoholizma, delomrzništva, pote
panja itd.

Ob naštevanju vej defektologije 
se že pokažejo velike zahteve štu
dija vsake posamezne vrste pri
zadetosti. Kaj vse mora ali bi mo
ral vedeti specialni pedagog? Za 
celovit vpogled je potreben tudi 
celovit študij. Za osnovo je po
trebno temeljito poznavanje etio- 
logi j e, patogeneze in patofiziolo- 
gije posamezne vrste prizadetosti. 
Pedagoški postopek je usmerjen v 
preostale sposobnosti otroka in 
razvijanje teh sposobnosti. Za to 
so potrebne posebne metode, ki 
vključujejo tudi temeljito pozna
vanje psihologije in posebne psi
hologije. Brez poznavanja vsega 
tega pedagog ne more uspešno ob
ravnavati prizadetega otroka.

Navzlic temu, da je v posebnem 
šolstvu še vedno zaposlenih mno
go pedagogov, ki nimajo niti a 
zakonom zahtevane višje izobraz
be, je čedalje bolj očitno, da lah
ko enakovredno z drugimi stro
kovnjaki, ki sodelujejo v rehabi
litaciji prizadete mladine (pediatri, 
psihologi, kriminologi, ortopedi, 
foniatri, okulisti itd.), sodeluje 
le temeljito usposobljen defekto
log. Danes tako temeljito izobraz
bo posreduje lahko samo visoka 
šola. Doslej so si jo sami prido
bili le redki: prtzadevnejši defek
tologi z individualnim študijem.

Visoka strokovnost naj bi bila 
vodilo tistim, ki usmerjajo raz
voj posebnega šolstva. Ne smemo 
in ne moremo biti več mirni 
ob tem, da je med pedagoškimi 
delavci, ki se ukvarjajo s priza
deto mladino, le dobrih 30 od
stotkov delavcev, ki imajo ustrez
no strokovno izobrazbo.

Tako kot v vseh drugih dejav
nostih, je namreč tudi v poseb
nem šolstvu napredek odvisen od 
strokovne sestave delavcev. Na
predek v posebnem šolstvu pa 
pomeni za življenje bolje in te
meljiteje pripravljen prizadet o- 
trok, hkrati pa ob tem razvijajoča 
se teorija, to je defektologija.

PREJELI SMO
Pavle Zidar: «KARANTANIJA»,

povest. — Založba Mladinska 
knjiga, 1966.
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Ob današnji edinstveni predstavi v Kulturnem domu

Se en sugestiven množični prizor iz «Era»



PRIMORSKI DNEVNIK - 4 - 10. marca

Goriško-beneški dnevnik
Danes v Gorici 

seja občinskega sveta
Po vsej verjetnosti bo na dnevnem redu inter
pelacija o odrskem delu «Gorizia 1916»

Danes se v Gorici sestane obiin- mačind ko so kopali v vinogradih
sk: svet. Zanj je občinski odbor 
pripravil še nekaj točk dnevnega 
reda. Skoraj gotovo bo prvo uro 
posvetil razpravi misinske resolu
cije o odrskem delu «Gorizia 1916», 
k! naj bi bila po sodbi desničar
skih skrajnežev in retoričnih pa- 
patriotov žaljiva za domoljubna ču. 
stva. Ob tej priliki bodo odobrili 
prispevek občinske uprave za pro
slave 50-letnice prve osvoboditve 
Gorice.

Kar zadeva interpelacije ni iz
ključno, da bo prišla na vrsto tudi 
liberalna, ki so jo vložili svetoval
ci Chiozza in Fomasir glede ben
cina proste cone, ki naj bi ga raz
deljevali samo na območju proste 
cone, ne pa tudi v ostalih krajih 
goriške pokrajine, kakor je to pred
lagala trgovinska zbornica.

Zopet so našli bombe 
na Oslavju in v Šentmavru

Včeraj popoldne so strokovnjaki 
civilnega oddelka za pobiranje o- 
rožja in min iz Trsta, pobrali na 
Oslavju dve francoski granati kali
bra 120 mm in eno kalibra 156 mm 
avstrijskega tipa. V Šentmavru pa 
so odpeljali še četrto granato 
italijanskega izvora kalibra 75 mm.

Granate na Oslavju so našli do-

PEOSVETNO DRUŠTVO 

« BRIŠKI GRIČ* . STEVERJAN 
vabi na

PROSLAVO 8. MARCA
v soboto, II. marca ob 20. uri 
na sedežu na Valerišču.

Cfortca
VERDI. 16.30 «Sette donne per i 

Mc Grefoni, D. Bailev in A. FIo- 
ry, v kinemaskopu in barvah, e- 
meriški film, prepovedan mladi
ni pod 14. letom.

CORSO. 17.15—22: «L’uomo del ban- 
co dei pegni», Rod Steiger in 
Brock Peters, juneriški film, pre
povedan mladini pod 18. letom.

MODERNISSIM0. 17.15-22.30: «Ma- 
ja», Clint Walker in Yaj North, 
ameriški barvni film.

CENTRALE. 17.15: «Ragazze di buo- 
na famiglia», M. F. Pisier in B. 
Blier; čmobeli ameriški film; 
mladini pod 18. letom vstop pre
povedan.

VITTORIA. Danes zaprto. V soboto 
<cQuesta ragazza e di tutti», Nar 
talie Wood in Robert Ratford.

Iržir
AZZURRO. 17—22: «Come imparat 

ad amare le donne«, R. Power, 
Sandra Milo in Anita Ekberg, v 
kinemaskopu in barvah.

PRINCIPE. 17.30—22: «L’uomo del 
banco dei pegni», Rod Steiger.

EXCELSIOR. «Le streghe», Silvana 
Mangano, Alberto Sordi in Toth, 
v barvah.

MARCELLIANA. 20.30: «Mafioso»,
cineforum.

št on k*
EXCELSIOR. 19—22: «La caccia», 

Marlon Brando in J. Fonda, v 
kinemaskopu in barvah.

RIO. Zaprt.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Danes ves dan in ponoči Je od

prta v Gorici lekarna D'UDINE, Ul 
Rabatta št. 18, tel. 21-24. 
DEŽURNA LEKARNA V KONKAH 

Danes ves dan in ponoči je v 
Ronkah odprta lekarna «Alla sta- 
zione« dr. Matittl; Vermegliano, Ul. 
Garibaldi 3 - tel. 75046.

ter so o najdbi takoj obvestili ka
rabinjerje iz Podgore, kateri so po
stavili ob njih varnostna znamenja. 
Granato v Šentmavru pa so našli 
financarji v bližini državne meje.

V zadnjih dneh je bilo več takih 
najdb v Brdih. Zato opozarjamo 
domačine, zlasti pa otroke, naj bo
do previdni in naj vsako tako 
orožje prijavijo karabinjerjem, da 
bi ne prišlo do kakšne nesreče.

Iščejo prodajalke 
ki govorijo slovenski

Pokrajinski urad za delo v Gori
ci išče vajenke ah prodajalke v 
trgovinah, vajenke ali že izučene 
prodajalke v barih, ki dobro obvla
dajo slovenski jezik; nadalje išče 
natakarice, pomočnice v kavarnah, 
gostilnah, hotelih, ki znajo sloven
ski jezik ali pa tudi ne.

Pokrajinski urad za delo hoče 
ugotoviti, kolikšna je razpoložlji
vost delovne sile na našem tržišču, 
ki obvlada slovenski jezik, da bi se 
lahko zaposlila v tukajšnjih obratih.

Prizadete osebe naj neobvezno 
sporočijo svoje ime, starost, biva
lišče in poklic pokrajinskemu ura
du za delo, Ul. Crispi 9, služba št. 
2. Sporočilo lahko pošljejo tudi po 
uradu za namestitev v svoji ob
čini.

PONOČNA VLOMA V TRŽIČU

Odprli so blagajno 
okrajnega sodišča

V njej ni bilo niti vinarja - 20.000 lir so zbrali 
v miznicah - Iz bara Alla Rocca so odnesli 

90.000 lir m okoli 50 steklenic likerjev
Dva vloma so neznanci izvršili 

v noči od srede na četrtek. Na pre- 
turl so odnesli 20.000 lir, v baru 
Alla Rocca na Trgu Republike pa 
nekaj manj kot 100.000 lir in večje 
število steklenic likerjev.

Vlomilci so prišli v okrajno so-
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RAZSODBA 0 BENCINU IN NAFTI PROSTE CONE

Odbor trgovinske zbornice in bencinarji so bili 
oproščeni obtožbe izsiljevanja in tihotapstva

Nekaj ugotovitev in zaključkov zagovorni
kov odv. Cossa in Pascolija v tej zadevi

Včeraj zvečer nekaj pred 18. uro 
je goriško okrožno sodišče po sko 
ro enournem posvetovanju izreklo 
v zadevi bencina in nafte proste 
cone naslednjo razsodbo:

Odbor trgovinske zbornice ki so 
ga sestavljali predsednik Giovanni 
Bigot, ter odborniki Edoardo De 
Finetti, Mario Ballaben, Vittorino 
Lante, Luigi Krainer, Emilio Gali, 
Edoardo Grusovin, Giovanni Fare- 
si in Corinno Boschin je popolno
ma oprošče obtožbe izsiljevanja, 
ker člani niso zagrešili kaznivega 
dejanja.

Predstavniki petrolejskih družb 
Giacomo Orbani, Enrico Bissaldi, 
Basilio Primosic in Giovanni Mo- 
rassi so oproščeni obtožbe tiho
tapstva, ker takega prestopka ni 
bilo.

Po obtožnici državnega tožilca, ki 
Je zahteval za obtožence skupno 21 
let zapora in nad 502 milijona lir 
globe, so zgornjo razsodbo tako 
obtoženca, kakor vsi drugi, ki so 
bili v zadevo kakorkoli zapleteni, 
sprejeli z velikim olajšanjem.

Pri dopoldanskem delu razprave, 
ki se je začel ob 10.30 je govoril 
odv. Cossa, ki je branil štiri obto
žene koncesionarje petrolejskih 
družb na Goriškem. V svojem več 
kot poldrugournem zagovoru je 
najprej opredelil, da gre za dom
nevno razliko 71.554 kg bencina in 
374.799 kg nafte. Pri tem pa je 
poudaril, da niso v Gorici samo 
ti štirje koncesionarji od katerih Je 
za dva državni tožilec že zahteval 
oprostitev, ampak da jih je kar 7. 
Poudaril je nadalje, da ni bilo no
benega oškodovanja carinskih ob
veznosti, in da pred 1964 ni bilo 
pravilnika za prosto cono.

Govornik je tudi kritiziral način 
razdeljevanja, ki gre v korist imo- 
vitejših slojev, dočim tisti, ki gre 
peš ali s kolesom, nima od ben
cina in nafte nobene koristi.

Glede obtoženega Bissaldija Je iz
javil, da ga takrat sploh ni bilo v 
Gorici, obtoženi Primosic pa je 
imel samo posredovalno vlogo in 
je vodstvo Shell samo vodilo vse 
posle. Glede Morassija je pouda
ril, da' je prevzel delo pri Total 
šele julija 1958 in da torej ne more 
odgovarjati za poprej razvito delo
vanje. Ko je govoril o predstavni
ku AGIP Orbaniju, je prikazal, da 
je to državna ustanova in da ni 
mogla protizakonito ravnati proti 
državi.

V zvezi z gostoto bencina in naf
te je poudaril, da so se bencinarji 
držali količnika, ki ga je določil 
državni odbor za cene (CIP) in da 
niso mogli sprejeti glede tega 
predloga finančne uprave. Ce je to
rej bilo kakšno izsiljevanje, je od 
strani finančne uprave, ki je ho

tela vsiliti drugačen in za bencinar. 
je neugoden kriterij za določevanje 
gostote, ki je v nasprotju z ministr
skimi predpisi v zadevi.

Zaključil je z zahtevo, naj so
dišče vse obtožene zastopnike pe
trolejskih družb oprosti, ker niso 
zagrešili kaznivega dejanja.

Na popoldanski razpravi je 
zadnji govoril odv. Pascoli za pred
sednika Bigota in ostale člane u- 
pravnega odbora trgovinske zbor
nice. Zanikal je, da bi bilo kakšno 
tihotapstvo, ker ni bilo dejansko 
ugotovljenih nobenih ostankov go
riva. Orisal je moralni lik Bi
gota in drugih članov upravnega od
bora ter poudaril, da so na zatož
ni klopi zato, ker so odvzeli nekaj 
litrov goriva potrošnikom, da so 
dobili sredstva za izvedbo korist
nih javnih del, kot bolnišnica, dom 
onemoglih, UGG; itd.

Kar se tiče od bencinarjev plača
nih vsot ni šlo za kakšno prisilno 
dajatev, ampak je bilo vsa zadeva 
sporazumno dogovorjen prispevek 
za približno ureditev zadeve z ostan
ki goriva pri bencinarjih do konca 
1958 in zato ne more biti govora 
o kakšnem izsiljevanju.

Tudi Pascoli Je zaključil z za
htevo, naj sodijo v tej zmešnjavi 
s srcem in razumom ter naj vse 
obtožence popolnoma oprostijo.

Veličasten pogreb 
Bogomila Kavsa

Včeraj popoldne ob 16. uri so v 
Rablju pokopali 32-letnega rudarja 
Bogomila Kavsa, ki ga je zasulo

pri nesreči v rudniku. Pogreba se 
je udeležila poleg domačih rudar
jev nešteta množica ljudi. V Rablju 
sploh še niso doživeli tako veličast
nega pogreba. Med drugimi so se 
ga udeležili tudi predstavniki vseh 
društev, v katera je bil vključen. 
Zal, da pa ni bil navzoč noben slo
venski pevski zbor, ki bi mu zapel 
v slovo žalostinke pred hišo in na 
grobu.

V imenu deželnega odbora se je 
udeležil pogreba odbornik za delo 
in socialno skrbstvo Dal Mas.

Medtem pa rabeljski rudarji na
daljujejo s stavko, s katero prote
stirajo proti pomanjkanju primer
nih varnostnih ukrepov, ki naj bi 
preprečili nesreče na delu v rud
niku.

dišče skozi okno v prvem nad
stropju. Prebrskali so številne pi
sarne ter si zavihali rokave v ura
du sodnega funkcionarja, kjer je 
vzidana blagajne. S krampom so 
razkopali zid ter jo odprli na zgor
nji strani - razočaranje je bilo naj
brž zelo veliko, zakaj bila Je po
polnoma prazna. Odprli so še ne
kaj predalov ter pobrali kakšnih 
20.000 lir. Vlomilci so si nadejali 
večjega plena. V ponedeljek je bilo 
namreč pred tem uradom vse pol
no ljudi, ki so prišli plačat zapadle 
menice. Dejansko so tisti dan kasi- 
rali šest milijonov lir, vendar so 
jih takoj odnesli v banko. Vlomil
ci so svoj podvig napravili na osno
vi dobre analize, vendar so pogre
šili, ko so imeli sodne uradnike 
za tako naivne, da bodo tolikšno 
vsoto hranili v ne ravno najbolj 
vami blagajni.

Isto noč so skozi dvoriščno 
okno vdrli v bar Alla Rocca, kjer 
so vzeli 90.000 lir in 30 steklenic 
likerjev. V skladišču na dvorišču 
so jih vzeli nadaljnjih 20-30.

PROSVETNO DRUŠTVO 
«JEZERO» — DOBERDOB

Nedelja, 12. marca ob 16.30 
na sedežu

PREŠERNOVA
PROSLAVA

Nastopita zbora iz Standreža 
in Doberdoba

Recirital bo igralec Slovenske
ga gledališča iz Trsta Stane 

Starešinič.
Vljudno vabljeni!

iiiiiiiiiiiimiiiimiimmiiiiiiiiiiiiiiiiniiiiiimimiiiiimtiiiiiiiiumiimiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiiHiuiiiiiiiiiiuiiHi

RIM, 9. — Svetovni svet profe
sionalnega boksa (WBC) je priznal 
dvoboju Sandro Lopopolo-Paul Fuji 
veljavnost za svetovni naslov wel- 
ter junior kategorije. Zmagovalec 
tega pa bo moral najkasneje do 
15. maja nastopiti proti mehiške
mu boksarju Napolesu. Lopopolo 
in Fuji bosta morala kot garancijo 
izročiti predsedniku evropske bo
ksarske zveze Pini ju vsak po 15.000 
dolarjev (približno 9 milijonov lir).

NA Ml INI TCNIS V soboto 

in nedeljo na stadionu «Prvi map

Borbe za osvojitev 
deželnih naslovov
Borovci se bodo potegovali za boljša mesta

Ob koncu tedna čaka borovce zahtevni nastop na letošnjem de 
želnem prvenstvu. Tekmovalo se bo v naslednjih skupinah: 2. ka 
gorija, 3. kategorija in mladinci. Prvenstvo bo določilo igralce, ki 
bodo uvrstili v zaključno fazo ita- - 
lijanskega državnega prvenstva. Za ‘
Bor bodo nastopili 4 igralci in si
cer Edi Košuta (2. kategorija), Edi 
Bole (3. kategorija In mladinci),

Ženska ekipa Športnega združe
nja Bor je v nedeljo gostovala v 
Pulju in Poreču na ženskem od
bojkarskem turnirju. Dosegla je 
naslednje rezultate: 
v Pulju: Poreč — Bor 16:14, 15:11 

Pula — Bor 15:7, 15:9 
Partizan Rijeka — Bor 12:15, 15:7, 
15: 13

v Poreču v prijateljski tekmi 
Partizan Poreč — Bor 3:0 (15:8, 
15:6, 15:9)

Promocijsko prvenstvo

BOROVCI 
V DOBRI

ZOPET
FORMI

Prihodnji nasprotnik POM iz Tržiča
Po nedeljskem pozitivnem nastopu Borovih košarkarjev bi se lah

ko upali trditi, da so plavi prebredli krizo, ki jih je zajela v po
lovici drugega dela prvenstva. Sicer so borovci v nedeljo klonili, toda 
za nasprotnika so imeli leaderja 
lestvice, močno goriško peterko Ar-

PREDLOG SKUPINE SVETOVALCEV

Dežela naj prevzame 
zdravniško pomoč obrtnikov

# „ 4. ■ , 'tv r • *!.*•• ’ MM *ir
Dopolnitev naj velja, dokler ne bo te službe prevzela država

Deželni svetovalci Coghetto, Jarc, 
Bergomas, Pellegrini ter še nekateri 
drugi so predložili zakonski osnutek 
s katerim predlagajo naj bi razširili 
tudi na obrtnike dežele Furlanija- 
Jul. krajina splošno zdravniško po
moč.

Predlogu so dodali tudi osnutek 
statuta, v katerem je med drugim 
rečeno, naj od 1. julija 1967 dalje

PROSVETNA DVORANA, VERDIJEV KORZO 13 — GORICA

Nedelja, 12. marca ob 16.30

Proslava 8. marca
mednarodnega praznika žena

SODELUJEJO DIJAKI OSEMLETKE «IVAN ROB» IN GLAS
BENE SOLE IZ ŠEMPETRA

dežela prevzame stroške za dopol
nitev zdravstvene službe v korist 
obrtnikov naše dežele, dokler ne bo 
država sprejela ustreznih ukrepov 
v ta namen.

V ta namen so predvideni stro
ški okrog 150 lir, za leto 1967, za 
kritje katerih naj bi porabili sklad 
ostankov finančnega leta 1964. Za 
naslednja leta naj bi dali to po
stavko v proračun. Osnutek določa 
tudi druga pravila glede splošnega 
postopka v zadevi.

V Ronkah je umrl 
Frane Jarc

Danes ob 16. uri bodo v Ron
kah pokopali Franca Jarca, starega 
47 let, ki je umrl po dolgi in muč
ni bolezni. Pokojnik se je rodil v 
Doberdobu ter je bil v poprejšnji 
občinski upravi v Ronkah izvoljen 
v občinski svet na listi KPI.

Od 20. marca dalje bo okulistični 
ambulatorij INAM v Ul. della Bo
na posloval za zavarovance v Gori
ci in Gradežu po sledečem urniku’ 

Vse delavnike ob 11.30 do 13., ob 
ponedeljkih in četrtkih pa še ou 
15. do 16.30. Prijave sprejema 
urad pri INAM, tel. 87-451.

dite, ki je tudi v nedeljo potrdila 
svojo moč in to predvsem v na
padu.

Cernu naj pripišemo trenutno za
dovoljivo formo borovcev? Morda 
temu, da so plavi končno delno 
asimilirali sheme, ki jih je Borov 
trener Savo Spacal stalno vadil, 
predvsem napadalne. In sicer, da 
bi plavi čimbolj izkoristili centra, 
ki v moderni košarki zavzemata 
vedno važnejšo vlogo. Take taktič
ne spremembe bi se zdele za ekipo, 
ki nastopa komaj v promocijskem 
prvenstvu, pretirane, toda bolje je, 
da se igralci privadijo novemu na
činu igranja, saj je cilj Borove pe
terke naperjen na prihodnje prven
stvo, in sicer napredovanje v višjo 
ligo. Torej letošnji nastopi naj bi 
bili kot priprava na prihodnje pro
mocijsko prvenstvo. Nato pa lahko 
pripisujemo trenutno ((razpolože
nje« (forma se nam zdi pretirana 
beseda) plavih dober moment ne
katerih igralcev, predvsem Sava 
Spacala in Zavadlala. Borov trener 
je namreč zopet zavzel svoje pr
votno mesto, in sicer spodnjega 
centra, kjer je zares posebno ne
varen, kakor je tudi dokazal proti 
Arditi. Obenem pa Spacal tudi po
gosteje sodeluje v protinapadih, 
kjer pa se najbolj odlikuje Za- 
vadlal.

Zadnja tekma borovcev pa je ob
enem tudi ponovno dokazala veli
ko pomanjkljivost, ki spremlja bo
rovce že od začetka prvenstva, in 
sicer pomanjkanje trenerja, ki bi 
ekipo ob zunaj vodil. Zaradi tega 
je tudi sam Borov trener Savo 
Spacal prišel do zaključka, da je 
treba poiskati novega trenerja.

V tem ((razburljivem« vzdušju se 
Borova peterka pripravlja za ne
deljsko srečanje proti POM iz Tr
žiča, in sicer proti ekipi, ki ima 
največ možnosti za osvojitev konč
nega drugega mesta. Torej za pla- 
ve bo to povsem zahtevna tekma, 
ki bi jih v primeru zmage znatno 
moralno okrepila. V prvem delu 
prvenstva so borovci na ((lastnih 
tleh« (v Ul. della Valle) že prema
gali tržiške košarkarje in sicer s 
svojim rekordnim rezultatom 72:67.

Upajmo, da bodo plavi uspeli tu
di v povratnem srečanju.

—edson—
* * *

MADRID, 9. — Peterke Real Ma

drida, milanskega Simmenthala, 
praške Slavije in ljubljanske Olim
pije bodo nastopile od 30. t. m. do 
1. aprila v finalu turnirja za pokal 
evropskih košarkarskih prvakov.

30. t. m. ob 18. uri bo tekma 
Simmenthal - Slavija, ob 19.30 pa 
Real Madrid - Olimpija.

31. t. m. bo odmor, 1. aprila bo 
ob 18. uri finale za 3. mesto, ob 
19.30 pa finale za pokal.

KRANJSKA GORA, 9. — V sobo
to in v nedeljo bodo v Kranjski 
gori mednarodne smučarske 1—A 
tekme za moške v slalomu in ve
leslalomu. To je največje alpsko 
tekmovanje v Jugoslaviji, na kate
rem bodo nastopili poleg domačih 
smučarjev še predstavniki Anglije, 
Francije, Avstrije, Nemčije, Itali
je itd.

KOimjSTVO
VITERBO, 9. — Aldo Pifferi je 

zmagal danes v drugi etapi dirke 
Tirreno - Adriatico na 193,600 km 
dolgi progi Fiuggi Fonte - Viterbo. 
Na drugo mesto se je z istim ča
som uvrstil Michele Dancelli s sku
pino desetih. V splošni lestvici vo
di Franco Bitossi pred Dancellijem 
in Pifferijem.

* * *

CHATEAU CHINON, 9. — Belgijec 
Eddy Merckx je danes zmagal v 
drugi etapi dirke Pariz - Nica na 
148 km dolgi progi. Drugi je bil 
Francoz Chappe, tretji pa Belgijec 
De Boever.

Adrijan Tavčar (3. kategorija) ® 
Karel Tomšič (3. kategorija). . 
3. kategorija — Uvrstijo se P 

trije. .. ortig,
Največje možnosti ima Edi o 

saj je že v pokrajinskem prvens‘ 
osvojil 1. mesto. Drugo mesu) ^ 
zasedel po vsej verjetnosti ^ 
društva La Soffitta Lena Eru ^ 
Zelo neodločena pa bo borba 
tretje mesto. Potegovali se 
najbrž Birsa (Soffitta), A. TaV 
(Bor) in Karel Tomšič (Bor)- . 
Mladinci — Uvrstita se prva 

Zopet favorit borovec Edi 
že pokrajinski prvak. Drugi fa* 
Lena (Soffitta).
2. kategorija — Uvrsti se prvu* 

Favorita sta dva člana dru» 
La Soffitta Crechici Simeone in » 
razzano Sergio, oba že državna 
prezentanta. Večje možnosti 
prvi, ki bo skušal že tretjič 
redoma osvojiti naslov deželos 
prvaka 2. kategorije. Na razpolBg0 
so še tri mesta, med katera s® 
prav gotovo uvrstil tudi ^orZ,„\o 
Edi Košuta. Dobre možnosti im?J 
še Floreani (Soffitta), Bruni^(^Jeri
D’Ambrosi
(Soffitta)

(UNI) in
Na koncu naj navedemo Se 

želne prvake zadnjih treh let.
2. kategorija

1963— 64 Crechici (Soffitta)
1964— 65 Crechici (Soffitta)
1965— 66 Crechici (Soffitta)

3. kategorija ,
1963— 64 Boris Košuta (Bor)
1964— 65 D’Ambrosi (UNI)
1965— 66 Lena (Soffitta) 

Mladinci
1963— 64 Paniccia (San GiustO'
1964— 65 Adrijan Tavčar (Bor;
1965— 66 Floreani (Soffitta) v 
Letošnje deželno prvenstvo

soboto, 11. marca (popoldne 
čer) ter v nedeljo, 12. marca 1 
traj) na stadionu «Prvi maj« T^o 
delska cesta 7. Točen umik o° 
pravočasno sporočili. ^

ATUTIKA
PRAGA, 9. — V soboto in v,, 

deljo bo v Pragi evropsko Pnr 
stvo «indoor».

■ - , ' -v

Celjska trojica Žuntar, Potrata in Kovač (na sliki) je lani Se*a ^ 
mednarodnem krosu Bora največ uspeha. Letos bo konkurenca v ^9. 
brežini ostrejša, atleti Kiadivarja pa ostanejo še vedno favoriti- ^ 
stopili bodo namreč v močnejši postavi. Kros Bora bo 19-

........ ............ .......................... ...............................................................................................................................................................................................................................................................................liBHHH!!!*:!***:

HEROI val, da je Ducea prisilila kmete k nakupu zemlje, ki jo obde-
IMMORTALI lujejo, samo da bi se tako izognila dejstvu, da bi je ne zapu-

CARLO LEVI Nd.1
Tiiknj so pisarne Ducee, poštni urad in karabinjerji. Lor

da Rovvlanda Arthura Nelsona, Hood Visconte Bridporth, Du- 
ca di Bronte, sedanjega gospodarja, Častnika angleške morna
rice, Nelsonovega dediča in člana kraljevske rodbine seveda 
trenutno ni bilo tam. že sama zgodba o gradu Maniaci bi za
htevala zase celo knjigo. Naj povem na kratko: to zemljo, ki 
jo je osvojil Giorgio Maniace leta 1040 v borbi proti Sarace
nom, je Friderik II. leta 1221 dal Giovanniju Calafati, kralj 
Martin pa jo je leta 1396 daroval Giovanniju Ventimigli, kasne
je pa je prešla v last Veliki in novi bolnišnici iz Palerma, do
kler je ni končno leta 1799 podaril Ferdinand Burbonski Hora- 
tiu Nelsonu v priznanje in zahvalo, ker mu je le-ta rešil kra
ljestvo in pobil neapeljske liberalce. Ta zemlja je sicer me
njala gospodarje, toda njeni kmetje so še kar naprej živeli v 
istih slamnatih kolibah polnih tisoč let brez sprememb. Toda 
boj za zemljo Je bil vedno živ kakor kdajkoli, tako da lahko 
Duceo di Bronte vzamejo za primer (kakor rudnike v 
Lercari Friddi) najbolj absurdnega zgodovinskega anahroni
zma, za primer vztrajnosti nekega propadlega fevdalnega sve
ta in težavnih poskusov kmetov, da bi obstajali kot ljudje. Na 
široko bi morali pripovedovati o tej dolgi in zamotani spre 
membi, o tem, kako so to zemljo med vojno zaplenili kot ino
zemsko imetje in o tem, kako so si angleški oficirji prizade
vali, da bi spet na dan osvoboditve dobili posestvo nazaj; pri
povedovati bi morali o tem, kako je bilo danes to posestvo 
proglašeno za predmet občutnega izdatka v načrtih sicilske 
agrarne reforme, kako se tej reformi protivi uprava lorda 
Bridportha na vse mogoče legalne in ilegalne načine in kako 
v Ducei reagirajo kmetje na ta gibanja. Zadnji dogodki te dol
ge vojne so skoraj neverjetni, in sam bi jim bil ne verjel, če 
bi ne imel o tem natančnega pričevanja. Hodili smo po poljih 
in se pogovarjali s kmeti in nekdo med njimi mi je pripovedo-

Iz Ducee smo odpotovali vznemirjeni. Ali je usoda ^ 
takšna, da pusti stvari za večno obstajati v njihovi izkri®tatj 
zirani krutosti in da se mora kmet vedno brez orožja 
proti fevdalnim gospodom, herojem z morja in odvetnik 
njihove uprave? Od časa do časa izbruhnejo tudi tod, kot

te*

vseh kmečkih vaseh, upori «cafonije»*) in se končajo
ritvijo Tukaj, v Brontei, se je od 2. do 5. avgusta 1860 
nilo ljudstvo zato, da bi si razdelilo zemljo, ker so ga sPjjil, 
dile Garibaldijeve obljube in starodavne želje. In seveda

inču uui uuiisnu guajjuuu je uuu muugo KUL Vlil in
številne hiše. Za oči kmetov iz Brontee ni garibaldinska ®r.0) 
ga imela nobenega drugega smisla kot lastnino nad zeinvti- 
osvobojenje izpod fevdalizma; in v imenu Garibaldija so P 
čeli pobijati gospodo. Bili so mnogo pred svojim časom-

zen*'

BESEDE SO \im
V središču njihovega razmišljanja in izvor vse njihove be

de je Ducea: zato smo torej sklenili, da jo obiščemo. Spustili 
smo se preko mostu nad Simeto, nad reko, ki je tod globoko 
skrita med skalovjem, na nekakšno gubo zemeljske skorje, 
kjer ne ločiš barve od barve. Od tod je pogled na na griču le
žečo vas Bronte in na zadaj, novi pogled s strani na Etno, 
če jo gledaš s severovzhoda, ves brezčuten s svojimi jasnimi 
;n tlečimi pogorišči na nebu ter je v čudovitem nasprotju po
bočjem fevda za našim hrbtom. Poti nismo mogli nadaljevati 
ker je bila cesta prekinjena in iskali smo si drugih poti pro
ti Randazzu in Passo Pisciaru. Po cestah smo srečavali visoke 
in debele grličarje, potem pa smo se spet vrnili med staro
davno in novo lavo v pustinjo, ki Jo nadkriljuje, sama in go
la, povsod prisotna Etna in prikazala se je ravnica Ducee, kjer 
se porojevajo trije pritoki Simeta-Martello, Cuto in Saracene, 
in zapuščene gore, po katerih se podijo sence oblakov. Na po
bočjih gora smo videli drobcene slamnate senike, drobne stož
časte zgradbe iz slame z majhnimi vratci, v katerih žive vse
vprek kmetje z gora. Naglo smo se spustili v Castello dei Ma
niaci, v grad admirala Nelsona in njegovih naslednikov Tukaj 
stoji zelo stara cerkev z bizantinsko Madonno, dvorišče med 
kamnitimi zidovi, ki poznajo vojašnico in ječo in v sredini 
križ iz lave z napisom
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stili Kmete so prisilili z grožnjo, češ da bodo zemljo prodali 
drugim, nje pa nemudoma pognali z dela: in te prisilne pro
daje so v dobršnem delu bile že po zadnjem roku od 27. de
cembra 1950, ki Je bil v soglasju s sicilskim zakonom o refor
mi. Kmetom, ki niso imeli denarja, so rekli, naj si ga sposo
dijo in oderuhi iz Tortorice in Randazze so zahtevali oderu
ške obresti 35.40, da celo 50 odstotkov. Cena zemlje, vknjižene 
na Duceo, je bila tako dvakrat več vredna. Kmetje so proda
jali krave in hišno opravo samo zato, da bi plačali prvi obrok 
in da bi jih ne pognali iz njihovih hiš. Zemljo bi morali plača
ti v petih letih, toda kolikor ne bi zmogli plačati obroka, bi 
zemlja spet prešla v last Ducee. Tako so se kmetje, prisiljeni 
k nakupu, znašli v dolgovih, bili so uničeni in torej gospodar
ji zemlje, ki so jim jo prodali po zakonitih rokih; zemlja je 
postala torej predmet, ki bi ga lahko po zakonu o reformi 
spet razlastili in dali drugim; in potem bi se kmetje znašli v 
boju med sabo, v boju proti dninarjem brez zemlje v Bronte- 
ju. Morali so torej plačati stroške za nakup, medtem ko je 
Horatia Nelsona, heroja, o katerem je pel Giovanni Meli 

Eccu di novi fulmini la manu 
gia tarma Bronti cha li tanti provi 
cridi in tia trasmutatu lu gran Giovi 

vljudni Burbonec oprostil, potem ko mu je daroval Bronteo, 
plačanja vsote, ki bi jo bil moral plačati za svoje ustoličenje. 
Medtem ko so mi kmetje pripovedovali vse to, so šli mimo 
oboroženi poljski čuvaji in nas nezaupljivo gledali. V ozračju 
si čutil nekakšen fevdalni teror. Prispel je na konju tudi neki 
kmetič, ves majhen in suhljat, bil je eden tistih, ki je moral 
kupiti zemljo; obupan je bil in mi je rekel:

«Podobni smo garjevim psom iz časov Saracenov«
Tudi sam je moral prodati svoje krave, vzeti denar na upa

nje od nekega oderuha iz Tortorice, plačati štirideset tisoč 
samo za nakup in zdaj sam ne ve več, kako bo živel Potem

je prišel drugi, tretji, četrti kmet in sleherni mi je natanvoj 
postregel s številkami, razložil svoje račune, svoje izdatke,® 
zaslužek in svoje dolgove. Namen lokavega načrta anglešk = 
lorda, oziroma njegove uprave naj bi bil po njihovem Pr'Pjž 
vedovanju, izmakniti se reformi s prodajo zemlje in spet. a 
zemlje izvleči čim več denarja od zadolženih kmetov ter ta0 
ko bi kmetje ne zmogli plačevanja, spustiti kmete v 
proti dninarjem in tako vzeti pogum tako enim kakor j, 
gim in jih na ta način vkleniti v večno sužnost. Toda 
je so se znali upirati, čeprav so osamljeni in bedni šele is 
način obrambe. «Tu, na ravnini,« so mi dejali, «še nekako^e 
Toda pojdite v hribe, poglejte tam ljudi v slamnatih kof»c ^ 
ki žive kakor živali in našli boste kaj lepo število takšnih’ 
so bili tam rojeni, pa jih niso niti prijavili cvilnim oblas 
in se zato niti ne ve, koliko jih sploh je.»

kot je po navadi pri takšnih ljudskih izbruhih, upor s<*
med burbonsko gospodo je bilo mnogo mrtvih in požgi

*) Cafonitk, iz besede ca fone — spolovinar, kmet brez 
lje (op. prev.)

(Nadaljevanje sledi)


